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LA SRA. PRESIDENTA:

Bones tardes a tots i a totes. Si els sembla bé, començam.
Benvinguts a la Comissió d’Hisenda, tant els diputats i
diputades com l'equip del conseller i el conseller d'Agricultura,
Pesca i Medi Natural.

Abans de començar l'ordre del dia, els demanaria -record
que som a la Comissió d'Hisenda-, si es produeixen
substitucions.

LA SRA. VERDÚ I TORRES: 

Sí, María José Verdú en nom de Patricia de las Heras.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Sí, Salomé Cabrera, del Partit Popular, substitueix Antoni
Marí.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Ferran Rosa substitueix Lluís Apesteguia.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Pilar Carbonero substitueix Damià Borràs.

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Malena Riudavets substitueix Llorenç Pou.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

I Josep Castells, Sra. Presidenta, substitueix Joana Gomila. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, moltíssimes gràcies. 

Compareixença del conseller d’Agricultura, Pesca i
Medi Natural, per informar sobre el Projecte de llei de
pressuposts generals de la comunitat autònoma de les Illes
Balears per a l’any 2024 (escrit RGE núm. 9436/23).

Com comentava, l'ordre del dia d'avui tracta de la
compareixença del conseller d'Agricultura, Pesca i Medi
Natural per tal d'explicar els pressuposts de la seva conselleria
per a l'any 2024. Assisteix a la sessió el conseller d'Agricultura,
Pesca i Medi Natural, el Sr. Joan Simonet i Pons, acompanyat
del seu equip: Sr. Miguel Obrador i Bou, secretari general; Sr.
Fernando Fernández i Such, director general d'Agricultura,
Ramaderia i Desenvolupament Rural; Sr. Antonio Maria Garau
i Jofre, director general de Pesca; Sra. Ana Torres i Riera,
directora general de Medi Natural i Gestió Forestal; Sr. Joan
Llabrés i Ensenyat, director general de Qualitat
Agroalimentària i Producte Local; Sra. Georgina Brunet i
Ródenas, directora gerent de l'Institut de Recerca i Formació
Agroalimentari i Pesquera de les Illes Balears; Sr. Joan Josep
Coll i Bibiloni, gerent del Fons de Garantia Agrària i Pesquera
de les Illes Balears, FOGAIBA; Sr. Bartolomé Llabrés i Salom,
director gerent de l'Institut Balear de la Natura, IBANAT; Sr.

Mateu Coll i Mir, secretari general de l'Institut Balear de la
Natura, IBANAT; Sr. Marc Álvarez i Gelabert, cap de Gabinet;
Sra. Vanessa Sánchez i Pedreño, cap de Premsa; i Sr. Antonio
Crespí i  Costa, adjunt a la cap de Premsa.

Té la paraula el conseller d'Agricultura, Pesca i Medi
Natural per fer l'exposició oral, sense límit de temps.

EL CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I MEDI
NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Bones tardes a tothom. Primer de tot, volia agrair a aquesta
comissió haver tengut el detall d’ajornar la compareixença que
tenia prevista per dijous de la setmana passada, però sabeu que
per motius tristament personals no estava en condicions de
poder assistir-hi. Després d’aquest agraïment, pas un poc a
explicar-vos el que... ara ho comentava amb Pilar, tal vegada
seria l’ideal haver fet la compareixença que vaig fer l'altra
vegada per explicar els objectius de la conselleria, seria un poc
les xifres,  i ja fer-ho tot plegat perquè crec que una cosa toca
anar relacionada amb l'altra.

Dues pinzellades només de l’anterior compareixença,
d'explicació dels objectius de la conselleria. Si recordau -els
que hi éreu, perquè n’hi ha que no hi eren- vaig explicar què
entenem que l'activitat agrària, i quan dic activitat agrària no
em referesc només a l'agricultura en si, sinó que l'activitat
agrària la tenim definida per llei i és la producció agrícola,
ramadera i forestal i després també tenim el sector primari que
seria la pesca, que seria el gran paquet del que nosaltres
pensam que fem feina en aquesta conselleria, que això no és ni
poesia ni folklore sinó que és un tema d'activitat econòmica,
que a la vegada també genera tota una sèrie de beneficis socials
que moltes vegades no són compensats econòmicament per la
venda dels productes bàsics que té l'agricultura.

Dins l’eix bàsic del sector primari, Agricultura i Pesca,
naturalment és la producció d'aliments, però tenim clar que
ningú no sembrarà ordi ni ningú no lliurarà els sementers o
criarà vaques o anirà a pescar si no s'assoleix una rendibilitat.
Per tant, poder arribar a aquesta rendibilitat, poder facilitar les
condicions, els marcs perquè els nostres productors primaris
puguin assolir aquesta rendibilitat seria la directriu bàsica que
hem de tenir o que pensam tenir aquests quatre anys amb aquest
pressupost i amb els successius pressuposts que puguem
presentar; independentment d'altres polítiques que puguem fer
i que no tenen un cost econòmic, com puguin ser normativa o
legislació.

Respecte de l'àrea de Medi Natural, dos eixos bàsics. Per
una part, millorar la gestió. Quan dic millorar la gestió volia
fer..., no només és el dia a dia, sinó també tenir els marcs legals
que ens permetin gestionar tots aquests espais naturals
protegits, totes aquestes zones de Xarxa Natura. Per posar-vos
un exemple, tenim nou PORN, Plans d'Ordenació de Recursos
Naturals, que són anteriors a l'any 2007. Després, dins tots
aquests espais, com bé saben molts, tenen un pla d'ordenació de
recursos, però després la passa següent, la gestió que ens
permet marcar les pautes són els plans rectors d'ús i gestió. De
tots els espais que tenim, que en tenim més de quinze, n'hi ha
vuit que són directament inexistents, d'altres que també són
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molt antics. Per tant, crec que hem de fer feina en aquesta
redacció i ordenació de la normativa.

Després, l'altra cama que tendríem dins Medi Natural
parlam de la gestió forestal. La gestió forestal en la seva més
àmplia visió, però amb l'objectiu de la prevenció d'incendis. Els
incendis són els grans enemics que pensam que tenim, en tenim
d'altres, però els incendis vinculats a molts de temes d’aquestes
condicions climàtiques que varien i que detectam és molt
important fer aquesta feina de prevenció, per un costat, i, per
altra part, tenir els mitjans que en cas que es produeixi un conat
d'incendi poder actuar de forma ràpida i eficient i evitar que
vagi a més.

Dites aquestes pinzellades ràpides, pens que els pressuposts
prevists per al 24 que presentam poden ajudar-nos seriosament
i molt positivament a assolir aquests reptes que plantejam 

Entrant en el tema de xifres també dir-vos que, com que no
comparam la Conselleria d'Agricultura i Pesca amb la
Conselleria d'Agricultura i Pesca perquè s'ha assumit una altra
àrea que és la de Medi Natural, per ventura segons quines
comparatives queden un poc desfasades, però intentaré aclarir-
vos-ho el màxim possible.

Globalment, la conselleria, com a tal, comptarà amb 152,2
milions d’euros per a l’any 24 amb els quals partim d’un sostre,
un trespol, de 127 milions d’euros dels quals sabem que tenim
25 milions més d’euros afegits de l’ITS. Després explicaré un
poc breument quines idees tenim per poder suposar projectes
dins l'ecotaxa o l'impost de turisme sostenible. Això representa
d'entrada, un 18% més de pressupost, però també voldria dir
que aquí falta posar-hi els fons que ens vénen directament de la
PAC que van directament a FOGAIBA, no passen per dins la
conselleria, que són uns 50 milions d'euros més. Per tant, la
gestió global que esperam gestionar dins la conselleria més
romanents que puguem tenir es mou al voltant dels 200 milions
d’euros.

Passant ja un poc al detall de les diferents àrees, ho he
intentat muntar no tant per ventura amb les fitxes que són als
pressuposts que, comentàvem qualque vegada, són males
d'entendre, intent donar-vos una visió per àrees, per cada un
dels departaments que tenim dins la casa, explicar un poc
quines coses hi ha aquí dins i a partir d'aquí donar-vos un parell
de xifres, perquè n’hi ha moltíssimes, com podeu saber, però
que us quedi una idea clara de temes. Naturalment, després a
les preguntes que vulgueu si teniu qualque cosa concreta o que
em deixi, us ho intentaré aclarir.

Dins el cost global de la conselleria, sabem que hi ha les
secretaries generals, moltes vegades les secretaries generals
queden un poc al marge perquè realment el que coordinen són
les despeses generals, l’electricitat..., tot això està cobert. En el
nostre cas particular dins la secretaria general també tenim els
agents de medi ambient. Per tant, estan perfectament dotats,
totes les places que tenim, per donar continuïtat a aquest cos
amb els mitjans que ells puguin necessitar per fer la seva feina. 

D’aquesta primera àrea, poca cosa més us podria destacar,
perquè la resta són partides que no tenen una significació
especial en la gestió política sinó que és la gestió del dia a dia,

però sí que aquí us volia dir que el cos d'agents de medi
ambient segueix estant dins la secretaria general.

Passant ja a direccions generals. Dins la Direcció General
d'Agricultura hi ha 51.734.000 euros. Això sí que és una petita
davallada respecte de l'any 23, però essencialment es deu ...
perquè dins l’any 23 hi havia tots els programes de llengua
blava que enguany ja no es faran. Si no anam malament, crec
que pel gener tenim previst declarar les Illes Balears lliures de
llengua blava, per tant, aquests fons per a les vacunacions, per
a les campanyes de llengua blava ja no hi seran. Dins aquesta
partida podríem destacar unes partides especials per als
escorxadors, complir el compromís que tenim amb l'Escorxador
de Manacor, complir un compromís que hem adquirit també
amb l'Escorxador d'Inca, i també hi ha una partida significativa,
que podrem ampliar si fa falta, si tancam uns acords amb el
Consell Insular de Menorca, per saber quin és el model
d’escorxadors que han de tenir a l'illa de Menorca. Són
previsions per poder executar dins l'any 24. Enguany hem
tancat també els acords amb l'Escorxador de Manacor, la
primera fase. I una primera fase, també dins l'Escorxador
d'Eivissa, que és imminent la publicació.

Dins producció ramadera, aquí ja tenim programes que
estan enganxats amb el Pla estratègic de la ramaderia, que és un
pla estratègic molt ambiciós, aquí tenim unes primeres partides,
que veurem completar després, com explicaré, amb altres fons
de l’ITS, en les quals podem tenir partides d'alimentació animal
sostenible, que són estudis per veure quins són els millors
aliments, per millorar l'eficiència del ramat, hi tenim
pressupostats uns 500.000 euros; un estudi per a caracterització
de sòls agrícoles per a usos ramaders, 20.000 euros; adequació
de pastures i cultius autòctons pasturables, 20.000 més; i bé, tot
una àmplia gamma que ascendeixen aproximadament a més d’1
milió d’euros, amb totes aquestes actuacions relacionades amb
la ramaderia. 

Quan passam a la part d'agricultura, aquí tenim tota una
sèrie d'actuacions, bàsicament previstes i relacionades amb la
sanitat vegetal. I aquí us pos com exemple una, n'hi ha d'altres,
però és la bàsica, que és la de la Xylella. De la Xylella ja no
se'n parla, però la Xylella continua  present en el nostres
sementers, sobretot fruits secs a Mallorca i Eivissa; a Eivissa,
també tenen oliveres; i a Menorca hi ha una presència molt
forta de Xylella en tema dels ullastres. Totes aquestes
actuacions, aquest pla de contenció de la Xylella i del
seguiment s'estan fent, més tots aquests estudis i preparacions
de noves varietats que ens permeten cercar noves varietats,
noves races resistents a aquests tipus de plagues. Dins aquesta
dinàmica, també voldria destacar un nou registre vitivinícola,
que teníem un sistema..., l’hem de modernitzar, l’hem de
digitalitzar, sabeu que el registre vitivinícola està molt regulat,
ningú no pot sembrar vinya si no hi ha unes autoritzacions i
amb el potencial que té el vi a les Illes Balears, hem de
controlar molt que això estigui vigilat per possibles fraus. Per
tant, necessitam controlar aquest registre vitivinícola. I aquí per
exemple hi ha una partida de 150.000 euros.

També una cosa que volem fer dins la direcció general, crec
que va ser l’any passat que es va fer una diagnosi del sector
ecològic. El sector ecològic en aquests moments està avançant,
hi ha tota una sèrie de directrius europees que ens estan duent,
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com a mínim el 25% de tota la superfície agrària ha de ser en
agricultura ecològica, i pensam que una agricultura ecològica
productiva, una agricultura ecològica seriosa, enfocada al
mercat, és una oportunitat molt interessant per als nostres
consumidors i els nostres visitants. I tenim el compromís amb
el sector, d'elaborar una estratègia d'agricultura ecològica, que
redactaríem dins l’any 24, per després poder aplicar les
polítiques i orientar cap on ha d'anar aquest sector.

Per altra part, també tenim una novetat, que sí que s'ha
anunciat vàries vegades, que volem crear dins la Direcció
General d'Agricultura, la comissió d'adaptació al canvi climàtic.
Ja ho vaig anunciar, que ens topam moltes vegades, els pagesos
ho noten, i ho notam, que per exemple, la vinya cada vegada
ens està madurant abans, que no fa el fred abastament a
l’hivern, perquè els fruiters després produeixin els fruits. Jo no
vull entrar en els motius de tot això, però sí que..., perquè estic
convençut que el nostre sector agrari no està contribuint amb el
volum que té, significativament a les emissions, però sí que
detectam aquests problemes. Per tant, hem de fer molta feina en
el tema d'adaptació, això està parlat amb el sector i crearíem
aquesta comissió, que ja s'ha iniciat el procediment, via ordre,
perquè tengui una entitat suficient, i inicialment
pressupostaríem les activitats que poguéssim fer dins l'any 24,
amb una quantitat de 450.000 euros. Això estaria dins aquest
paquet que formaria part de la direcció general. 

Però el gran volum que hi ha dins la direcció general, són
els regadius. En els regadius sí que hi ha una pujada de fons
respecte de l'any 23, passam a 6.170.000 euros. I aquí les
inversions que tenim previstes, perquè tenim els projectes fets
i ja estan en marxa, serien les ajudes per a les aigües
regenerades a Menorca, relacionat amb Sant Lluís
essencialment, per 3.700.000 euros; optimització, redacció de
projectes que després es podrien anar executant, d'optimització
d'aigua a Palma, Llucmajor, Campos, Ses Salines, per valor de
500.000 euros; s’'ha de redactar un Pla d'emergències a les
basses, per tenir-les més segures, per 250.000 euros; i després
tenim també 1 milió d'euros en execució, ja s'han començat les
obres, i això seria l'anualitat de l'any que ve, d’1.100.000 euros,
per a les xarxes de regadiu de Porreres i Felanitx. S'ha de dir
també que hi ha accions relacionades amb aquestes actuacions,
que després explicaré, perquè estan dins l’IRFAP, dins l'Institut
de Recerca i Formació Agrària.  

A Pesca el pressupost es manté pràcticament el mateix.
Tenim 300 barques de pesca, 2.200 tones de peix que es ven,
bàsicament a les Illes i 12 reserves marines. La funció
bàsicament que té la Direcció General de Pesca, és el
seguiment dels recursos pesquers, la vigilància d’aquestes
reserves i elaborar aquests plans de gestió per fer el seguiment,
el control de com estan evolucionant aquestes reserves, per
poder presentar propostes davant el ministeri, per, nosaltres
pensam que en uns casos poder augmentar l’esforç pesquer,
perquè s’està fent molt bona feina a les Illes Balears, els nostres
pescadors estan fent una pesca molt responsable, però tot això
ha d’anar sempre amb el suport d’uns estudis científics
seriosos, i aquesta és un poc la directriu que tendrà la Direcció
General de Pesca. Després, si volen qualque cosa més concreta,
els ho puc dir.

La Direcció General de Qualitat Alimentària i Producte
Local arranca amb un pressupost també pràcticament idèntic.
Hem de pensar que gran part del que fa la Direcció General de
Producte Alimentari ho fa a través de capítol 1, amb mitjans
propis, com per exemple són tots els controls que fem en
aquells productes que s’aprofiten de les marques dels noms de
les nostres illes per fer un frau alimentari. Sabem que les
paraules “Eivissa”, “Mallorca”, “Menorca”, “Formentera”,
posades damunt una síndria, perquè ens entenguem, donen
automàticament més valor a aquella síndria. D’això en som
molt conscient, aquesta producció local crec que és vital i hem
d’evitar que gent se n’aprofiti de la bona feina que fan els
nostres pagesos ,de forma fraudulenta. Per tant, dins la direcció
general, una de les coses principals és tenir ben dotada de
personal, per poder evitar aquests fraus que podem tenir. Una
cosa que hem posat en marxa també, que no es feia, són
controls a productes que vénen de tercers països, per controlar
que ens entren amb les mateixes condicions fitosanitàries que
nosaltres demanam aquí. I dues coses més que també fem amb
fons propis, seria mantenir..., posar en marxa l'Observatori de
Preus, dotar-lo perquè tengui un sentit real, com vaig explicar
també a la compareixença, i el control de la cadena alimentària,
la Llei de la cadena alimentària també serien funcions. Això es
fa en capítol 1, i el capítol 1 i el capítol 1 ha pujat uns 40.000
euros. 

Dins aquesta mateixa direcció general, i aquí tenim unes
primeres partides, però que completaran després, com
explicaré, amb fons de l’ITS, tenim la Mesa del producte local,
com ja he anunciat, ara estam revisant la resolució de creació,
i tenim ja prevista una primera reunió informal amb el sector
per explicar quines serien les propostes i desenvolupar un pla
de promoció d'aquest producte local. I aquí passa per la
definició bàsica de producte local, on ens hem de moure, que
és la primera feina que s’ha de fer, i després ja elaborar
estratègies de promoció perquè tenguin un impacte real en el
nostre sector productiu i fomentar i ajudar de forma transversal
la venda dels nostres productes agraris. No parl només de
denominacions d'origen, que sí, que tal vegada serien les
banderes, les denominacions d'origen i les IGP, però sí tots
aquests altres productes emprats en marques de qualitat o que
tenguin una traçabilitat molt clara que són produïts per les
nostres illes. 

Passant a la Direcció General de Medi Natural, es manté el
servei de qualitat i educació ambiental, aquí tal vegada podem
veure una certa reducció, però és simplement perquè aquest
servei abans estava vinculat a la Direcció General de Residus,
hi ha una separació i nosaltres ens han quedat només la part
d'educació ambiental. 

El Servei d'Educació Ambiental té tota una sèrie d'activitats
que consideram que s'han de potenciar i s'han de mantenir, com
puguin ser aquestes actuacions que fem amb les escoles per a
aquests centres sostenibles, el seguiment de les xarxes de les
agendes 21 que tenen segons quins municipis, poder donar una
sèrie de línies d'ajuda per a activitats que fan entitats privades
o socials relacionades amb l'educació ambiental, ... tot això es
manté sense cap tipus de reducció.

El servei de gestió dels espais naturals, dins aquests temes
tenim, naturalment, la vigilància que es fa de la posidònia a
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través de l’IBANAT per 552.000 euros, diferents actuacions en
el Parc Nacional de Cabrera relacionades amb la millora de les
instal·lacions de forma permanent. Hem de pensar que Cabrera
és, tal vegada, el parc emblemàtic, és un parc nacional i és el
parc emblemàtic que podem tenir a les nostres illes i, a més,
tenim present que amb l’ampliació que es va fer en els darrers
anys tenim devers 600 o 700 quilòmetres quadrats, crec -ho dic
de memòria-, d'aigües exteriors, que també hem de cercar
fórmules per poder controlar i millorar la gestió en aquest
espai. Perquè us faceu una idea, l’encàrrec... al parc de Cabrera
tenim un total de més de 3 milions d'euros d'actuacions que es
fan allà. Ens hem trobat que ens faltava molta falta d'execució
pressupostària que ve d'anys anteriors.

Una cosa que hem de fer també dins els espais naturals
protegits és això que he anunciat abans, que és la redacció, i
això ho tenim previst pressupostat en uns 300.000 euros, que és
una partida per poder redactar aquests PORN i aquests PRUG
que pensam que són les eines bàsiques de gestió dels diferents
espais naturals.

Dins l’IBANAT, després comentaré..., dins aquesta partida
també hi ha la transferència d'IBANAT que puja uns 900.000
euros per millorar les seves inversions.

Dins aquestes partides també tenim la gestió forestal. Aquí
hi ha una pujada significativa d’uns 2 milions... 2.600.000
euros, que és bàsicament en la millora dels serveis d'extinció,
els contractes que tenim de cada estiu de lluita contra incendis,
bé, mitjans aeris  bàsicament, en els quals hi ha hagut una
millora significativa, dir-vos que aquests expedients ja s'han
començat enguany, perquè són expedients molt grossos, perquè
l'any que ve al mes de maig estiguin a punt de poder funcionar.

També dins la part de medi natural tenim la transferència al
COFIB, que es manté amb 1.400.000 euros, i després tota una
sèrie d’inversions, d'actuacions destinades a la lluita contra les
espècies invasores i la recuperació d'altres espècies silvestres
que són programes que s’estan mantenint i funcionant.

Aquí, una cosa que també tenim significativa, que forma
part també de la gestió forestal, és una partida de la lluita
contra la processionària a Eivissa. A Eivissa ja hem començat
a tenir molts de problemes amb processionària. Hi ha una
partida de 2.900.000  euros per destinar a la lluita contra la
processionària a Eivissa. Això no vol dir que no continuem fent
actuacions de control de plaga a Menorca o a Mallorca, però
aquesta és la significativa que voldria destacar. 

Passant a les empreses públiques, començarem pel
FOGAIBA. El FOGAIBA té una pujada de 2 milions d'euros
respecte del pressupost anterior, i crec que al final serà més,
perquè hem estat conservadors en les ajudes que ens poden
venir de la PAC, encara no s'han tancat totes les dades, ara,
aquesta setmana passada o aquesta setmana mateix s'ha publicat
l’ajuda ja del vacum de llet, que ja veim que hi ha una pujada
de 50 euros per vaca. Això és una bona notícia, crec, per al
sector vacum de Menorca, sobretot, que l’ajuda associada
pujarà, però en principi, només les hem pressupostat en 32
milions d'euros, el que ens vendria de la PAC nova, però
pensam que tal vegada hi haurà 4 o 5 milions més, però, fins
que no tenguem les conferències sectorials o no tenguem les

dades, precisament, no les volem pressupostar tampoc per anar
més enllà.

El FOGAIBA, com sabeu, és el braç armat de la conselleria
en el tema de les ajudes, gestiona totes les ajudes agràries, i
aquí tenim bàsicament que vénen per dos camins, però sí que
vull anunciar que aquí hi ha les ajudes que pugui anar recria de
vedelles, naturalment, 70.000 euros per a la convocatòria de
2024; després tendríem les ajudes als escorxadors que es
continuen mantenint per 400.000 euros; es farà una pujada
significativa a l'ajuda al sector agrari professional. Aquí estic
parlant d’entitats cooperatives, estic parlant de confraries de
pescadors i de sindicats agraris. 

Hi ha una pujada també significativa de fires agràries i
ramaderes, que passa de 65.000 a 95.000 euros, les ajudes de
control lleter, les ajudes al sector del trot, també tenim ajudes
a les agrupacions de defensa sanitària per 300.000 euros, les
ajudes de defensa vegetal que se’n van a 150.000 euros, foment
de races autòctones, 282.000, inversions a escorxadors,
300.000, assegurances agràries, 400.000, totes aquestes...

Dins temes de pesca també hi haurà el programa operatiu de
pesca, que puja fins a 2.500.000 euros i suport, com ja he dit
abans, a les confraries de pescadors, que també es veuen
significativament augmentades.

Dins tot açò, després també tenim les ajudes que anomenam
de desenvolupament rural, que ara és pla estratègic de la PAC
i per fer-vos un llistat general del que tenim previst, són
3milions d'euros per a ajudes de les zones específiques i
1.300.000 per a les zones de muntanya. Aquestes ajudes es
poden augmentar i, de fet, estam pensant tal vegada a les
compensatòries fer un increment significatiu perquè al final
això és una ajuda que pot anar molt vinculada a la insularitat,
i això quan... altres vegades m'heu sentit parlar d'ajudes
estructurals, això és una ajuda estructural, que seria aprovada
perfectament per Europa.

Ajudes en inversions en explotacions agràries, els famosos
plans de millora, 6 milions d'euros; joves agricultors, 3,5
milions d'euros; promoció... informació per al sector, 564.000
euros; transformació i indústries agràries, uns 3 milions d'euros.
Està previst treure una ajuda de marges, a Mallorca en deim
marges, a Menorca els diuen parets seques per 2 milions
d'euros. Una altra ajuda per a neteges forestals també per valor
de 2 milions d'euros. 

Després tenim per a agricultura ecològica, hi ha una partida
inicial de 2 milions d'euros a la qual s'haurien d'afegir 600.000
euros per a ramaderia ecològica, amb la qual cosa ens movem
en un... ens sortia d’entrada 2.600.000 euros; producció
integrada, 1 milió d'euros; races, varietats autòctones, 200.000
euros; lluita biològica, 450.000 euros, solarització, 200.000
euros, i foment d'aigües regenerades, 150.000 euros. 

Aquestes ajudes, com veis, són les que anomenam
agroambientals i són les que estan enfocades en les noves
directrius que ens marca la PAC. 

Per altra part, també dins el pressupost del FOGAIBA, hi ha
dotació suficient per optimitzar les ajudes. Hem de pensar que
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aquestes ajudes no tendran molt de sentit si no arriben de forma
ràpida i eficient als pagesos, i dins el FOGAIBA en aquests
moments s'està fent feina en la digitalització de tots els
sistemes, que també ens marca el quadern digital, com supòs...
no sé si el coneixeu, però si no us en podré fer un parell de
pinzellades després, i el registre d'explotacions agràries, que
passa a ser únic i que, a partir d'aquí, se xuclaran totes les dades
per demanar les ajudes vinculades a la PAC.

Vull tornar a incidir que això són les ajudes, direm...
bàsiques o les ajudes de desenvolupament rural i les que
gestionem nosaltres directament, però aquí després tenim l'altre
paquet, l'altre gran paquet d'ajudes que són les ajudes directes,
les que anomenam ajudes bàsiques a la renda més els
ecoesquemes, que aquestes quantitats ara ja s'han començat a
pagar, aquest mes acabarem amb 9 milions d'euros pagats i fem
comptes pagar una altra tanda molt important dins el mes de
desembre. Això són les ajudes, aquestes que l'any que ve hi
tornaran a ser i que és aquest paquet que nosaltres estimam
entre 35 i 36 milions  d'euros que vendran a part, com estava
comentant.

IRFAP, l'Institut de Recerca, com sabeu, és l’element bàsic
en el qual penjam la investigació que... l’aposta de la
conselleria, i posam un tema d'investigació per després poder
fer aquesta transferència de coneixements al sector i altres
elements que pugui donar també l’IRFAP, com puguin ser el
subministrament de campanyes de cereals, de llavors
certificades, que milloren la qualitat de les nostres plantacions.
L’IRFAP té una pujada d’uns 3,5 milions d'euros, i la pujada
significativa és essencialment perquè tenim previst -direm-
reconstruir els laboratoris de sanitat animal, de qualitat lletera,
millorar els laboratoris de sanitat vegetal que en aquests
moments estan a Son Ferriol, però que són pràcticament
obsolets. Hi ha una partida de 3.600.000 euros que es destinaria
a aquestes actuacions. El projecte ja està fet, està en fase de
llicència d'obres. Pensam que tendrem la llicència d'obres dins
el primer trimestre del 24, i després procediríem a la licitació
i tendrem uns laboratoris, uns centres de feina diària dignes per
poder donar servei al nostre sector.

Finalment, passant a IBANAT, hi ha una pujada de 700.000
euros, pujada, essencialment marcada en temes d’increments de
personal, i després també diferents mitjans que es puguin fer;
el pressupost de l’IBANAT passa a ser de 25.267.000 euros.

A l’IBANAT, bàsicament, hi ha molt de capítol 1 -personal-
, que torna ser essencial, però si al personal no el dotam dels
mitjans no podrà executar les seves funcions com ha de fer. Per
tant, pensam que amb la partida que es dóna d'IBANAT més
aquestes inicials de millora de maquinària i d'elements, podrà
funcionar de forma adequada.

Una pinzellada del COFIB, que és un consorci en el qual hi
participam des de la conselleria, amb una transferència
d’1.400.000 euros, que dóna tots aquests serveis que està fent
de captura d'espècies invasores o tot el suport que està donant
als ajuntaments de les Illes.

I, per acabar, voldria fer-vos una previsió d’on ens gastarem
o on presentarem els projectes a l’ITS, sé que avui el debat és
que la comissió encara no està creada, però nosaltres pensam

que els projectes amb els quals fem feina, encaixen
perfectament amb els objectius que tenim marcats, hi podran
encaixar.

Dins la Direcció General de Pesca està previst
aproximadament 1 milió per a adquisició d'embarcacions
noves, crear una rampa a Formentera i millorar els mitjans de
vigilància. 

De la Direcció General de Qualitat Alimentària i Producte
Local presentarem un pla de promoció agroalimentària, valorat
en torn a 1,5 milió d'euros per executar dins l'any 24.

Dins medi natural i gestió forestal, tenim previst també fer
una acció de sanitat vegetal, sobretot per la lluita contra el
banyarriquer, que ataca els nostres alzinars, tant a Mallorca
com a Menorca, per valor d’1.600.000 euros; 2,5 milions tenim
prevists, estam apurant aquestes xifres -us estic dient que són
xifres generals que després ajustarem a mesura que tenguem els
projectes que estam redactant en aquests moments-, per a
millora d'equips contra incendis; 2 milions d'euros per a
millores als espais naturals i àrees recreatives. Després, una
partida entre 500.000 i 700.000 euros destinada a redacció de
projectes per millorar els centres d'interpretació i de visitants.
Ens trobam que molts de centres..., jo el darrer que vaig visitar
és el de S'Albufera i hi tenim una part del centre tancat, per
humitats i perquè s’esbuca, per tant, miraríem de redactar
aquests projectes per després, en posteriors convocatòries,
presentar ja els projectes i valorar-los de cara a funció.

A l’IRFAP, tenim un projecte molt interessant que en
aquests moments no tenim camps experimentals per poder
donar cobertura a totes les necessitats que tenen els nostres
pagesos, i la idea seria comprar una finca per poder fer un
centre experimental de referència a les Illes Balears. I aquí
estam parlant, no parlam d'una finca de dues quarterades,
parlam d'una finca grossa, amb aigua, amb unes instal·lacions
que puguem reformar i ens movem en unes quantitats...,
manejam quantitats entre 4 i 6 milions d'euros, presentaríem un
projecte per a aquesta quantitat.

Com he dit, també relacionat amb FOGAIBA i Agricultura,
com s'han fet altres vegades, s'han demanat fons a l’ITS per
complementar ajudes agràries que tenen uns impactes directes
en el medi agrari, parlam de 4 milions d'euros tal vegada, per
a ajudes a les zones de limitacions naturals o zones de
limitacions de muntanya.

Després tenim -també ho vaig anunciar- el Pla estratègic de
la ramaderia, és un pla a cinc o sis anys per unes quantitats
importants i, si bé tenim unes partides inicials ja dins la pròpia
direcció general, per començar a fer estudis, pensam que hi ha
d'haver actuacions concretes relacionades amb aquest pla
estratègic de la ramaderia per valor de 3-4 milions d'euros. 

Com també sabeu, finalment, fem feina juntament amb el
sector per poder atreure ajudes relacionades amb el transport
que estiguin emparades per la normativa europea. Si bé és una
fase incipient en la qual ens trobam, podem pressupostar una
quantitat d’entorn a 2 milions d'euros per poder demanar aquest
tipus d'ajudes.
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I aquest seria un poc el balanç de forma ràpida que vos puc
fer, i a partir d'aquí i ara, si teniu preguntes, coses més
concretes, us puc anar contestant.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, Sr. Conseller, per les seves explicacions.
Ara els demanaria si volen suspendre la sessió per un temps
màxim de quaranta-cinc minuts o podem continuar. Supòs que
podem continuar. 

Llavors, és el torn dels grups parlamentaris. Pel Grup
Parlamentari Socialista té la paraula la Sra. Carbonero, per un
temps màxim de deu minuts.

LA SRA. CARBONERO I SÀNCHEZ:

Moltes gràcies, presidenta. Bones tardes, diputats,
diputades. Bones tardes, conseller...

LA SRA. PRESIDENTA:

Disculpi, Sra. Carbonero..., que no li he demanat al
conseller si contestarà individualment o globalment...

EL SR. CONSELLER D'AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Crec que globalment.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord, gràcies. I perdoni, Sra. Carbonero.

LA SRA. CARBONERO I SÀNCHEZ: 

De res. Com deia, bones tardes, diputats, diputades. Bones
tardes, conseller i tot l'equip que l'acompanya. Primer de tot,
que vagi endavant el condol del Grup Parlamentari Socialista
per la mort de la seva mare, per açò vàrem retardar la
compareixença.

I, una vegada ja aquí, li hem de dir que estam sorpresos que
una persona que ve del sector, gran coneixedor del sector, de
tots els sectors, és a dir, dels sectors que conformen aquesta
carpeta d'agricultura, ramaderia, pesca i la incorporació, la
nova incorporació de medi natural, ens sorprèn que, bé, que en
general hi hagi partides que són bàsicament de ramaderia,
agricultura i pesca, que hagin tengut una baixada
pressupostària, perquè açò és així; vull dir, quan ralla vostè
d’aquest augment de pressupost, que ja ho va dir en plenari el
conseller de Pressuposts, el Sr. Costa, ja va dir aquesta pujada
del 18%..., és una pujada fictícia, és una pujada fictícia, perquè,
realment, si anam partida per partida veim clarament com hi ha
una baixada d’Agricultura, Pesca, d'un 5%; hi ha una baixada
a la Direcció General de Pesca, d'un 5%, també; un 5% en
recursos marins i ordenació del sector pesquer; i una petita
pujada en polítiques alimentàries, un 1%; la resta, les pujades
que hi pugui haver, rallam de gestió d'espais naturals, parlam
de sanitat forestal, que també hi ha hagut una pujada, ja ens ha

explicat avui el perquè, però, en definitiva, el que és el sector
ramader, agrícola, pesquer..., ha tingut una baixada, una
baixada mitjana, diríem, d'un 5%.

Creim que, després de tots els discursos, i vostè, -com li he
dit abans- coneixedor de les mancances del sector i de totes les
necessitats que té, ens sap greu que hi hagi aquesta baixada en
el que són les partides, bàsicament, d'aquestes direccions
generals. Açò vagi per endavant.

Anem per parts, no?, perquè si miren un poc la memòria del
pressupost li he de dir que està bastant desordenada, hi ha salts,
hi ha moltes repeticions, però bé, en la seva exposició, que sí
que ha estat més o manco ordenada, li hem de dir que el Pla
estratègic de ramaderia, vostè parla d’1 milió d'euros, que hi
dedicarà 1 milió d'euros, és un pla estratègic que supòs que
incorporarà ajudes al sector lleter i al sector de la carn. I aquí
aprofit per dir-li que la gran sorpresa que vàrem tenir del
sector, per part del grup parlamentari i també del sector, que va
poder sortir per premsa, de la notícia que va fer la setmana
passada, del PROVILAC a Menorca. S’ha que dir que dins el
PROVILAC hi ha una mesa de negociació, vostè avui ha dit en
plenari que la reunirà, però bé, nosaltres consideram que les
coses es fan a l’inrevés, si hi ha d'haver algun canvi dins un pla
que ja està en marxa, que s’ha renovat en dos anys i tenint dins
el mateix pla una mesa del sector lacti, hauria estat bé reunir-la
abans de fer un anunci en una roda de premsa que dins aquest
pressupost no estava previst incloure aquestes ajudes. També
tenim el tema d'Agama, que tampoc no n’hem parlat més, però
sí que va sortir en el seu moment la crisi, no han sortit més
temes. Ens agradaria que ens concretés, a veure si dins aquest
Pla estratègic ramader, hi ha també el sector lleter de Mallorca. 

Pel que fa al sector ecològic, certament, Europa parla
d’aquest 25%, nosaltres creiem que és un sector estratègic,
estratègic dins l’agricultura i la ramaderia. És un sector que
realment protegeix o és molt respectuós amb el medi ambient
per les seves pràctiques concretes i , bé, la quantitat d’euros
que ha dit que hi dedicarien, entenem que és dins el Pla
estratègic a què després ha fet menció. Concreti’ns a veure
quines línies de suport donarà concretes al sector.

Després, pel que fa la comissió d’adaptació al canvi
climàtic, que és una comissió que li han demanat des del sector,
ha rallat de 450.000 euros que hi dedicarien, però trobam a
faltar realment un compromís ferm en allò que és la memòria
de la conselleria, pel que fa a canvi climàtic. El canvi climàtic
es menciona dins el que són les ajudes de la PAC, perquè la
PAC ja té aquesta sensibilització del tema de canvi climàtic, de
les afectacions que té dins el sector, però no veim un
compromís clar i contundent de les estratègies d’adaptació
sobretot i de lluita contra el canvi climàtic, pel que fa a la seva
conselleria.

Després, el tema dels regadius, que consideram que sí és
molt important, hi ha concretament..., hi ha un pla consensuat
amb el sector, i vostè ha parlat dels diferents projectes que
tenen previst, però, ens agradaria que ens fes una visió un poc
més a llarg termini, a futur, a veure realment quin és aquest pla
estratègic consensuat amb el sector, a veure si realment està
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previst implantar-se a tots els municipis de les illes ..., sí,
regadius, regadius.

Després pel que fa a la Direcció General de Producte Local,
Observatori de Preus i el tema de control de cadena
alimentària. No fa massa el Grup Parlamentari Socialista va
presentar una proposició no de llei, que curiosament va tenir el
vot contrari del grup que li dóna suport, del Grup Parlamentari
Popular, i bé, nosaltres creim que sí que és important destinar
recursos, no només de capítol 1 de personal, sinó també d’altres
recursos del que pugui ser digitalització i tot el tema de control
de la mateixa cadena de col·laboració del sector, que al final
són els que et donen la informació de com estan els preus, amb
l’objectiu que tenim com objectiu clar tots -crec, i que
compartim-, que és que els productors rebin el preu just dels
seus productes, és a dir, que no hi hagi una pèrdua en aquest
sentit. Per tant, creiem que és important que hi hagi recursos
per a aquest Observatori de preus, amb aquest Observatori de
cadena alimentària i els controls pertinents.

Després, en referència a la definició de producte local, aquí,
ha comentat vostè d’evitar el frau, no ens queda clar quina
quantitat s’hi dedica a la definició del producte local i a la
promoció del producte local. I aquí faré una referència molt
concreta, que és a la Llei de turisme, que avui concretament en
el plenari ha sortit que hi haurà una derogació directa de la Llei
de turisme i que nosaltres lamentam perquè hi havia inclòs, hi
ha inclòs, perquè encara està en vigor, aquest percentatge de
producte local dins el sector turístic, que va ser consensuat amb
el sector i que creim que és molt important. És molt important
per donar una sortida, perquè el producte local consideram que
s’ha de tenir en compte per a consum propi, bàsicament i també
per a consum -per donar-li aquest valor afegit- dels visitants,
que també puguin tenir aquest percentatge de sortida al sector.

Després, a educació ambiental ens havia sorprès molt la
baixada, ara ens ho aclarit, ens diu que és una part de residus
que ha anat a la Direcció General de Treball, del Sr. Sáenz,
entenc, que és aquesta part que ens falta, perquè la baixada és
bastant important, és de menys un 40%. Entenem que si sumam
les dues direccions generals, ens donarà la suma que es
dedicava a la passada legislatura en educació ambiental, però
consideram que realment... -vaig acabant, presidenta-
l’educació ambiental és bàsica, no només per la mateixa
sensibilització de la població, sinó també per posar en valor els
productes locals.

Referent a ITS i açò, ja faré una referència a la segona
intervenció, perquè ja se’ns ha acabat el temps i esperam que
ens contesti les diferents qüestions.

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carbonero. Pel Grup Parlamentari VOX té la
paraula la Sra. Verdú, per un temps màxim de deu minuts.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Moltes gràcies, presidenta. Bones tardes, Sr. Conseller i a
tot el seu equip, benvinguts i també l’acompany en el sentiment
per la seva pèrdua.

Miri, vostè sap que nosaltres avui hem donat suport a
aquests pressuposts i que el Grup Popular i VOX tenim un
acord. Per tant, jo avui no li faré preguntes, però sí li diré el
que esperam de vostè, d’aquests pressuposts i de la seva
conselleria. 

Nosaltres el que volem posar en valor és aquest acord que
tenim, i crec que amb aquests pressuposts es podrà aconseguir,
perquè amb aquests pressuposts podrem defensar el món rural,
les tradicions, les festes i el model de vida, les activitats
econòmiques que són essencials per al desenvolupament
d'aquestes illes. 

Creim que aquests pressuposts també duran una recuperació
de les races autòctones. I amb aquests pressuposts també
podrem aconseguir un pla d'ajudes per al desenvolupament
rural, un pla d'ajudes econòmiques, socials i als productes
agroalimentaris balears, i del foment, com vostè ha comentat,
de regadius i de les infraestructures hídriques. Creim, que són
uns pressuposts que ens ajudaran a protegir els agricultors, els
ramaders i els peixaters de totes les instàncies, especialment
front de les normatives comunitàries que els perjudiquen i
dificulten la viabilitat de la seva activitat. Creim que és
important eliminar les normes que obstaculitzin la lluita contra
plagues i les espècies invasores i protegir-los front de
l'alçament de preus, promovent ajudes per compensar els
efectes de la insularitat. Tots aquests temes vostè els ha
comentat, però, com que estan en el nostre acord, nosaltres els
volem remarcar, perquè serà el que nosaltres lluitarem i
treballaran perquè es duguin endavant. 

Creim que s'han de protegir els productes front tota la
competència deslleial de tercers països que ens puguin arribar
i hem d'incentivar el producte local, sobretot front de les
importacions. Volem també lluitar contra el frau i el control
fitosanitari de productes de tercers països que ens arriben aquí
sense un control efectiu, i moltes vegades són perjudicials, tant
per a la nostra indústria ramadera i sobretot agroalimentària. I
pareix que avui en dia la nostra joventut no està molt atreta cap
al camp o cap a la mar i nosaltres hem de fomentar aquest
relleu generacional i creim que això només es podrà aconseguir
aplicant unes mesures fiscals, reduint la burocràcia,
assessorant-los i especialitzant..., agilitant un tipus d'ajudes a
fer aquests tipus de..., que sigui més atractiu per a la gent jove
tornar a fer feina al camp i a la mar. 

Volem garantir també amb aquests pressuposts i amb la
seva conselleria tota la seguretat de les explotacions agràries
davant de qualsevol tipus de delinqüents o actes vandàlics que
puguin patir; perquè sabem que hi ha persones que no estan
d'acord amb aquest tipus d'activitats i, per tant, tot això també
es mereix la nostra protecció. 

Crec que en aquestes illes hem de trobar una integració i
una convivència entre el món rural i el turisme per poder
facilitar la continuació de les explotacions primàries i
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l’obertura de noves vies d'ingressos derivats del sector dels
serveis. 

També apostarem amb aquests pressuposts per la venda
directa donant suport al  desenvolupament del model
agroindustrial que millori la distribució de costs i beneficis dins
la cadena alimentària.

I, ja per acabar, creim que també és un punt important a
tenir en compte la caça, que la caça sigui compatible amb la
conservació del medi ambient, els ecosistemes, la biodiversitat
i facilitant als caçadors el control de plagues i garantint els
mateixos drets i les mateixes obligacions que a la resta de les
comunitats autònomes. 

Sap que vostè tendrà el nostre suport, el del nostre grup, i
nosaltres vetllarem perquè l'acord sigui fructífer i puguem fer
feina plegats. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Verdú. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Rosa, per un temps màxim de deu
minuts.

EL SR. ROSA I GASPAR: 

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta. Bé, en primer lloc, Sr.
Conseller, vull expressar-li també el condol en nom del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca i agrair la seva presència avui
en Comissió d'Hisenda, igual que al seu equip que, com ja he
dit en altres compareixences, fan una feina que és especialment
desagraïda i que, com a mínim, que quedi al Diari de Sessions
que li agraïm la feina més enllà que puguem discrepar
ideològicament d’algunes de les qüestions o no. 

Sr. Conseller, vostè fa un plantejament d’uns pressuposts de
la seva conselleria relativament continuistes, com no pot ser
d'una altra manera, en la mesura que el gruix del pressupost que
gestiona té a veure amb la Política Agrària Comuna i la gestió
forestal i la lluita contra incendis i, per tant, el gruix, vist a més
des de la gestió ordinària dels espais naturals, per tant, el gruix
del seu pressupost ve predefinit per les grans polítiques que
escapen a les decisions anuals que pugui prendre el Consell de
Govern. Per tant, en aquest sentit no ens sorprèn que hi hagi
una línia relativament continuista. 

A mi, de totes formes, m'ha sorprès perquè el vàrem sentir
en comissió a principis de legislatura comparèixer i plantejar
que el sector primari era un sector que no podia ser que visqués
exclusivament de les subvencions, que havia de ser rendible
econòmicament i, per tant, sostenible a llarg termini més enllà
de les ajudes, i jo he trobat a faltar d'aquesta exposició una
anàlisi de com creu o com considera que això contribueix a
aquests objectius. Vull dir, perquè l’hem sentit exposar els
pressuposts per a cadascun dels diferents programes que té la
seva conselleria, a més de les empreses públiques, però, més
enllà d'això, a mi m'agradaria entendre quina és la filosofia
política rere el seu pressupost, i com creu que això contribueix

als objectius que vostè mateix es va donar a principis de
legislatura. 

De la mateixa manera, jo li exprés el suport o acull amb cert
optimisme que es creï una comissió d'adaptació al canvi
climàtic i, a més a més, la vulguin dotar de fons. Crec que
segurament tots convendrem que 450.000 euros no són
segurament suficients per adaptar el nostre sector primari al
canvi climàtic, però bé, per qualque banda es comença i crec
que és  una passa positiva que no només quedi en una comissió
sinó que, a més a més, la vulguin dotar de fons. En aquest sentit
a mi m'agradaria veure que al llarg d'aquests quatre anys anam
més enllà de la comissió i que som capaços de generalitzar
l'acció climàtica amb totes les àrees de la conselleria.

Alhora m'agradaria si, també com a exposició general,
pogués explicar com considera que les eines que disposa la
seva conselleria poden o són útils per executar els pressuposts
que té vostè. Vostè augmenta determinades partides, altres -
com ja ha explicat la Sra. Carbonero- baixen, però el capítol 1
no augmenta, ha augmentat 25 milions d'euros d’ITS amb uns
projectes que segurament són un powerpoint, com li agrada dir
al Sr. Costa, però a mi no em queda clar, o no, potser hi ha una
explicació darrere, però, en tot cas, a mi no em queda clar com
s’executaran aquests pressuposts si el capítol 1..., vull dir, si
augmenten els pressuposts, però el capítol 1 no s'incrementa.
Per tant, a mi una reflexió al respecte m'agradaria fer-la. 

Parlant d’ITS, simplement faré una reflexió generalitzada.
Vull dir, a mi em sobta, perquè jo, i li agraesc que ja ha fet més
que molts altres consellers que és explicar més o manco quina
orientació general volen fer dels 25 milions d'euros que els
toquen d’ITS, però moltes de les propostes que fan és omplir
forats, vull dir, són forats pressupostaris que tenen d’algunes
qüestions que li agradaria anar més enllà del que li han assignat
a un pressupost ordinari i el que fan és ampliar-ho amb ITS;
que no em pareix malament, el que passa és que em pareix
incoherent amb la proposta generalitzada, general, que fa el Sr.
Costa d'aquest  impost. Per tant, vagi per dit, ni que sigui que
quedi aquesta reflexió. 

Centrant-me ja en les diferents àrees, vostè, a la comissió,
quan va comparèixer a principis de legislatura, va parlar que
voldria fomentar la venda directa, a més a més dels canals de
comercialització, no l'he sentit parlar, o si ho ha fet jo almanco
no m’he temut, de com pensa fer-ho al llarg de l'any que ve,
igualment, com tampoc no ho va fer el Sr. Sáenz de San Pedro
respecte de la Direcció General de Comerç, per tant,
m'agradaria escoltar-lo dir, almanco ni que sigui una reflexió,
de quina manera pensa estimular els canals de venda del
producte local, de forma anàloga les qüestions que tenen a
veure amb la transformació dels productes, almanco aquí que
no es vengui de forma directa.

En matèria de regadiu, a mi simplement m'ha sorprès, li ho
dic més que res perquè vostè ha plantejat que, si ho he entès bé,
de l'increment d’infraestructures de regadiu en el capítol 6 ho
pensa destinar a ajudes per a aigües regenerades? Ho dic més
que res perquè em sorprèn que estigui en el capítol 6. Crec que
si vostè d'entrada ja sap que ho vol destinar a ajudes, jo li
plantejaria que ho modificàs directament abans, més que res
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perquè es torbarà, durant l'exercici haurà de fer una modificació
de crèdit i perdrà el temps.

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

No ho he entès bé, idò?

(Remor de veus)

Ah!, perdoni, que vostè ha plantejat que pensa en el capítol
d’aigua regenerada o els doblers que tendrà per a aigües
regenerades, que ara mateix ho planteja en el capítol 6,
d'inversions, ho planteja articular com ajudes per a Menorca.
D’acord.

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Idò si ho he entès malament, d’acord, més que res...

De la mateixa manera m'agradaria, perquè vostè, si no vaig
errat en va parlar aquí, de quina manera pensa articular..., vull
dir, va parlar que havíem de millorar la gestió de les comunitats
de regants o donar-los suport, a veure de quina manera pensa
fer-ho al llarg de 2024. 

Un dels punts que no he sentit esmentar, i és unes de les
qüestions que fa referència a una proposició no de llei que
nosaltres vàrem dur a aquest parlament, a la Comissió
d'Economia, era sobre les ajudes per al manteniment del
paisatge que s'havien atorgat amb impost de turisme sostenible
i que el seu grup va donar suport a recuperar-les de cara a l'any
que ve. M'agradaria que pogués fer esment a aquesta qüestió,
si té previst fer, complir amb el mandat que li fa el Parlament
de les Illes Balears o no. 

De la mateixa manera veig que la Direcció General de
Pesca preveu uns ingressos de 15.000 euros per multes i
sancions, malgrat que vostè va posar esment a la
compareixença en la lluita contra la pesca recreativa il·legal.
No sé si és una qüestió que no esperen posar moltes sancions
o si és una qüestió que deixaran de banda, no ho sé, jo li ho
deman, però crec que és una qüestió que ens afecta a tots com
a societat, que és molt complicada i que jo som conscient que
políticament és sensible, però jo li faig la recomanació; això ho
fa el primer any de legislatura o difícilment veurem una lluita
eficaç contra la pesca recreativa il·legal els darrers anys de
legislatura. Per tant, jo li deman ambició en aquesta qüestió,
sap que amb aquesta qüestió, si vostè és valent, trobarà el
suport del nostre grup parlamentari, perquè no  crec que
haguem de fer batalla política d'això, més aviat el contrari, és
un interès de tota la societat lluitar contra els il·legals i, per
tant, bé, com que és un tema sensible políticament crec que val
la pena fer-ho el primer any de legislatura.

M'agradaria també que fes referència a la descarbonització
de la flota pesquera. La Direcció General d'Energia o el que era
la Direcció General d'Energia, tenia una línia d'ajudes
específica per a la descarbonització a la mar. No sé si han
entaulat converses en aquest sentit, perquè crec que això eren
-si no vaig errat- 20 milions d'euros específicament per a ajudes
per descarbonitzar la mar, vull dir..., diverses tipologies i es
podrien reconvertir aquestes ajudes. I, per tant, idò, bé, per una

part podria ajudar a la descarbonització a la flota pesquera o
almanco ni que fos parcial. 

Igualment s'havia de renovar l'any que ve el banc d’ADN
d’espècies pesqueres. No sé en quin punt està aquesta qüestió,
igual que els censos visuals de peixos que acaben enguany i
s'han de renovar.

També m'agradaria si pogués fer qualque referència al Pacte
blau balear. El Partit Popular s'hi va adherir en campanya
electoral i va assumir una sèrie de compromisos entre els quals
es troba el compromís per dedicar un 1% del pressupost a la
protecció de la mar balear. M'agradaria que pogués fer qualque
referència al respecte, igual que l’impuls de santuaris marins.
No sé si té previst complir amb aquesta part del Pacte blau
balear durant el 2024, ni que sigui iniciar les tasques.

I ja per anar acabant, en matèria d'espais naturals, l'any que
ve s'ha de renovar el contracte de seguiment d'espècies,
m'agradaria saber en quin estan els plecs, si és una cosa que té
previst fer.

Igual que pogués fer qualque reflexió en matèria d'educació
ambiental. Els seus companys del Consell de Mallorca, a
instàncies dels seus socis, han hagut d'eliminar totes les
formacions o les tasques relacionades amb lluita contra el canvi
climàtic, no sé si és una qüestió que aquí els imposaran els seus
socis o si té previst fer-ho.

Igual que m'agradaria -i ja li ho vaig demanar quan va
comparèixer per primera vegada en comissió- tot allò que té a
veure amb l'impuls de la biomassa com a aprofitament forestal.
Vostè té una bomba de rellotgeria, que són els boscos, és de
l’interès de tothom impulsar aquesta qüestió. Des de l’IBANAT
i la Direcció General d'Espais Naturals es va mirar d’impulsar
projectes d’aquests tipus d'ITS, mai no varen comptar amb el
suport de la comissió, i m'agradaria saber si té previst impulsar
projectes d’aquests tipus per viabilitzar un sector forestal
d'explotació de recursos.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la paraula
el Sr. Castells, per un temps màxim de deu minuts.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Gràcies, Sr. Conseller, per
venir a comparèixer, per explicar-nos el pressupost de la seva
conselleria; gràcies també a tot l'equip que l'acompanya, una
compareixença que es produeixi en unes circumstàncies
extraordinàries, no?, perquè ja hem fet el debat de totalitat del
pressupost i, per tant, moltes de les coses que jo he dit en el
debat de totalitat pensava, bé, encara estam pendents d'escoltar
la compareixença del conseller d'Agricultura i no sabem si
algunes de les valoracions que fem respecte de la totalitat del
pressupost també seran aplicables a la Conselleria d'Agricultura
o no. I li he de dir que la meva... -no sé si dir-ne sorpresa-, la
meva constatació és que sí, el que he dit respecte dels seus
companys també és aplicable a vostè i una mica en la línia del
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que li ha dit el Sr. Rosa, no?, atenent la seva explicació sembla
que es tracta d'un pressupost molt continuista o almenys vostè
no ha sabut o no ens ha volgut transmetre una mica que són
unes línies estratègiques del pressupost. 

També assumim que sent com és el primer pressupost ja
entenc que pot ser difícil que es vegi un gran canvi, però crec
que hagués estat bé, doncs, tal vegada ho va fer a la
compareixença inicial, en la qual jo no vaig poder assistir
perquè no som el portaveu habitual a la comissió que tracta els
temes d'agricultura i pesca, però encara que sigui el primer
pressupost i encara que aquests canvis es vagin al cap d'uns
quants pressuposts, sí que crec que, si més no, vostè ha perdut
l'oportunitat de mirar de transmetre’ns una mica quins són...
una reorientació estratègica de la seva conselleria. 

Per tant, m’adhereixo a la sol·licitud que li ha fet el Sr.
Rosa, si ens pot aclarir una mica, doncs,... bé, posar...., és a dir,
a banda dels nombres freds, no?, una mica dir, escolti, cap on
va aquest pressupost. 

Ho dic també perquè... - i em sembla que això també li ho
ha dit el Sr. Rosa-, vostè ha dit..., ha estat molt bé, perquè jo
conec... hem tengut ocasió de parlar algunes vegades, sé quina
és la seva manera de pensar sobre el paper del camp en
l'economia de les Illes, i vostè ha dit que, evidentment,
l'activitat agrària... -m'ha dit, m'ha agradat, no?-, que ha dit que
no és ni poesia ni folklore, i ha deixat molt clar quina és la
directriu bàsica: la rendibilitat. 

Aleshores, m’ha estranyat que sent com és aquesta la
directriu bàsica, bàsicament vostè ha parlat d'ajuts, ajuts, ajuts,
ajuts. Llavors, jo no sé si aquesta, la seva manera de garantir la
rendibilitat és una política d'ajuts o no. Llavors, m'agradaria
que m'ho aclarís perquè no m'acaba de quadrar una cosa i
l'altra.

Després també, com a aspectes generals, respecte de les
competències de medi natural, ens ha dit que el seu gran
objectiu era millorar la gestió. Llavors, bé, jo el que li vull
demanar és en aquest pressupost de 2024 quins objectius es
marca per millorar la gestió?, perquè ens ha parlat que hi ha els
PORN que són antics, etc., és a dir, quins objectius es marca?,
quin pressupost reserva? És a dir, la millora de la gestió està
molt bé, és molt lloable, però ha d'anar acompanyat d’uns
objectius concrets i d’unes fites concretes que vostès pensen
desenvolupar el 2024 i a mi m'agradaria demanar-li que
concretés com pensa millorar aquesta gestió.

Això també té a veure una mica amb coses que he dit avui
al debat de totalitat. No sé si vostè hi era, que, clar, està molt bé
marcar els objectius, molt lloable, meritoris, però si no van
acompanyats realment de la capacitat de fer-ho possible, llavors
poden quedar frustrats.

A banda d'aquestes qüestions de caràcter més general, tinc
unes qüestions més concretes.

Respecte als escorxadors, ens ha dit que tenen previst donar
suport a Manacor, a Inca i a un conveni amb el Consell Insular
de Menorca, m’ha semblat, a mi m'agradaria que em digués de
quin import..., m’ha semblat que era un tot, és a dir, que no

tenia desglossat Manacor, Inca, Menorca, però si és així...,
primer que confirmi si és així, si està desglossat o no, quina
quantitat pensa destinar a donar suport als escorxadors de
Menorca i com pensen gestionar-ho, si a través d'un conveni
amb el Consell, a través d'ajudes directes a aquests
escorxadors.

Després, pel que fa a les diverses qüestions sobre
agricultura, ens ha parlat dels regadius i ens ha dit que aquí
tenien previst destinar 3,7 milions d'euros. Jo he interpretat, per
la quantitat que ens ha dit, interpret que gran part d'aquesta
actuació va dirigida al projecte de Sant Lluís, perquè veig que
té un import bastant important, valgui la redundància.
Aleshores m’agradaria saber aquest projecte exactament en
quin punt està. És a dir, si la quantitat que hi ha al pressupost
és perquè pensen executar aquest projecte, tot ell, el 2024 o
tenen aquesta quantitat reservada i pensen mirar d'incorporar el
romanent en cas que no s'executi el 2024. Saber quina part
d'aquest projecte tenen previst executar durant el 2024.

Després també ha parlat de la Mesa del Producte Local, i ha
dit que estan... em sembla que preparant una ordre o almenys
un instrument per preveure com funcionarà, però ha parlat
d'una sèrie d'actuacions que pensaven fer, i voldria saber si
aquestes actuacions tenen una dotació pressupostària concreta,
quines actuacions..., supòs que les haurà de decidir la Mesa,
però si tenen una reserva ja pressupostària per a actuacions que
pugui acordar aquesta mesa.

Després, passant a temes de medi natural, de l'IBANAT, ens
ha parlat de les actuacions de protecció de la posidònia per
import -si no ho he sentit malament- de 550.000 euros. És clar,
aquí, jo la veritat és que l'estiu del 2023 he perdut una mica la
pista d'això, perquè, com que no hi ha hagut control
parlamentari, li he perdut la pista, però sí que a l’estiu de 2022
nosaltres vàrem cridar una mica l'atenció que aquesta actuació
de protecció de la posidònia, a efectes del que era, diguem,
aixecar actes, no estava donant gaire bon resultat perquè hi
havia un problema que els agents de l'IBANAT, no recordo
exactament per què, tenien algunes objeccions per pujar a les
barques que vostès tenien preparades per fer aquest control.
Aleshores jo no sé si aquesta qüestió s’ha resolt o no s’ha
resolt. M'agradaria que m'ho expliqués, perquè estem una altra
vegada amb el mateix. És a dir, ja podem consignar 550.000
euros, que si després resulta que per unes qüestions de gestió de
personal o de gestió burocràtica en general, resulta que aquesta
tasca no és prou efectiva, doncs, aquesta consignació
pressupostària realment tindrà poc rendiment.

He llegit a la memòria que aquests doblers, aquests 550.000
euros en gran part venien d'un projecte d’ITS de 2019, i
simplement li deman l’aclariment, perquè jo tenia entès que
aquests doblers venien de compensacions que feien per a
alguns projectes tant Ports de les Illes Balears com ABAQUA,
convencions establertes en el tràmit ambiental. És a dir, que
alguns dels projectes de Ports IB i d'ABAQUA, quan es feia la
tramitació ambiental, com a compensació per l'impacte que
aquests projectes tenien sobre els ecosistemes marins, hi havia
una part que alimentava les actuacions de protecció de la
posidònia. M'agradaria saber si això continua sent així i si
continua havent-hi compensacions que vénen d’aquestes
entitats per a la protecció de la posidònia.
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I aquestes són les qüestions concretes que li volia plantejar.

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Gràcies, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Castells. Pel Grup Parlamentari Popular, té la
paraula la Sra. Cabrera, per un temps màxim de deu minuts. 

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sra. Presidenta. Buenas tardes, señoras y señores
diputados. Sr. Conseller, equipo de la conselleria y entidades
dependientes. Bueno, lo primero quiero reiterar nuestro más
sentido pésame, Sr. Conseller, por su pérdida. Gracias por su
comparecencia para presentar sus presupuestos para 2024, para
la aplicación de sus políticas que ya conocimos en la
comparecencia de inicio de legislatura y que hoy vemos que
tienen respuesta y previsión en estos presupuestos, que abordan
los grandes retos que tiene Baleares en materia de agricultura,
pesca y medio natural; retos que pasan por trabajar por la
competitividad de las explotaciones, por combatir la falta de
relevo generacional, por la modernización, la formación, por la
agilidad en el pago de las ayudas o por conseguir normativas
que resulten útiles y que permitan desarrollar la mejor gestión;
cosas todas ellas que resultan clave para conseguir la
rentabilidad de las explotaciones que, como bien ha insistido el
Sr. Conseller, es por donde pasa casi todo; una rentabilidad que
no se soluciona con una medida en concreto, sino que son
necesarias muchas pequeñas y grandes medidas para
conseguirlo. 

En este sentido, quiero recordar la Ley agraria de 2014, que
contó con total consenso del sector y que aportaba, por un lado,
herramientas para la competitividad del sector y, por otro,
nuevas figuras para promover las actividades complementarias,
actividades que son parte de la solución, que se integran
perfectamente en la actividad agraria y ganadera y respetuosas
con el medio ambiente. 

Creemos muy importante la decisión de la conselleria, tal y
como se ha manifestado en otras ocasiones, de recuperar esa
perspectiva en la próxima revisión de la Ley 2019 y valoramos
también muy positivamente la voluntad de diálogo entre los
sindicatos agrarios y la Conselleria de Agricultura para
canalizar de la forma más eficiente las ayudas y las exigencias
que llegan desde la Unión Europea. En este sentido, ya se
manifestó por parte de nuestro grupo la importancia de que el
conseller y su equipo sean grandes conocedores técnicos y de
la realidad de los problemas del sector, lo cual consideramos
fundamental para tomar las mejores decisiones. 

Por tanto, vemos un presupuesto que abandona la ideología
y las políticas estéticas para pasar a políticas y medidas reales. 

En cuanto a la Dirección General de Agricultura, Ganadería
y Desarrollo Rural, como digo, observamos ese presupuesto, un
presupuesto que da continuidad donde es necesario dar
estabilidad, con partidas que se incorporan de proyectos ya
iniciados y otros que han desaparecido por finalizados, como
ya ha comentado el Sr. Conseller. 

En diferentes temas, vemos una apuesta por el bienestar
animal con un incremento de un 1.000.000 de euros, muy
positivo para la mejora también de los mataderos, como
también ha expresado el Sr. Conseller, con un apunte específico
para Menorca, que tienen en estudio. 

Vemos también el plan estratégico para la ganadería de
Baleares y en este sentido quiero recordar que la primera
iniciativa que se aprobó por unanimidad en esta comisión al
inicio de la legislatura pasada fue precisamente el plan
estratégico para la ganadería de Baleares, una iniciativa del
Partido Popular, que se vino reclamando durante toda la
legislatura, sin éxito. No fue hasta final de la legislatura pasada
que no se tuvo su redacción finalizada, una lástima, puesto que
a lo mejor esto sí hubiera constituido una gran oportunidad para
el sector ganadero. Hoy hemos visto y escuchado que el sr.
Conseller ha anunciado ese plan, se recoge en los presupuestos
con una partida, un 1.000.000 de euros a tal efecto, una apuesta
clara por este sector, lo cual celebramos y también
agradecemos nuestro partido, puesto que a los presupuestos del
año pasado presentamos una enmienda en esta línea que fue
rechazada. En este sentido, nos gustaría que nos concretara, a
ser posible, los objetivos que tienen previstos conseguir con
este plan. 

Por otro lado, hay tres temas que nos gustaría consultar.
Uno, sobre el plan de reestructuración de frutos secos, un
segundo sobre la Comisión de respuesta y adaptación al cambio
climático, tal como le reclama por parte de los agricultores,
cuáles son los objetivos, usted ha anunciado 450.000 euros,
pero los objetivos; y por otro lado, hacer un comentario sobre
el programa PROVILAC, ya lo han comentado otros
portavoces. Usted ha dado explicación clara esta mañana en la
sesión de control. No obstante, supongo que dará una
ampliación a la portavoz del PSOE, con lo cual me sumaré a la
contestación.

En cuanto a agricultura ecológica, entendemos que supone
un eje en el que seguir trabajando, es una oportunidad. Al final,
como ustedes dicen, se trata de que el consumidor pueda elegir;
en este sentido valoramos muy positivamente la iniciativa de la
conselleria en este presupuesto en la confección de una
estrategia de agricultura ecológica. 

Por otro lado, quisiera recordar que al final de la legislatura
pasada se aprobó por unanimidad la revisión de la Ley de
cooperativas, recogiendo las demandas del sector; en este
sentido nos gustaría consultarle, preguntarle cómo se pretende
apoyar la fortaleza y la competitividad de las cooperativas
agroalimentarias y de las SAT, si prevé algún mecanismo para
facilitar la integración de las cooperativas. 

De la misma manera que consideramos también muy
importante el compromiso con la mejora de las políticas de
regadío, que ya lo ha anunciado aquí también, se ha reconocido
por parte de otros grupos, pasando de 4,5 millones a 7,7 que se
da cumplimiento a proyectos muy importantes, como ya ha
dicho usted, ha relacionado con la balsa de agua de Sa Rota en
Santa Eulàlia, otros, y también Menorca se verá beneficiada. 

Un tema que generó, está generando, ha generado mucha
preocupación también es el tema de los pescadores que han
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venido sufriendo las restricciones de la Unión Europea en las
barcas de arrastre, que se les obliga a mantener paradas
temporales que, en palabras de su director general, que veíamos
en una entrevista en prensa, decía que se está matando al sector.
De nuevo hablamos de rentabilidad de la actividad, de ahí la
importancia de las actuaciones del Gobierno al mantener todas
esas ayudas. Valoramos el impulso a la promoción y la
diferenciación, así como su determinación para reivindicar al
ministerio en las situaciones de excepcionalidad de Baleares
por la insularidad ante estas medidas europeas. 

En cuanto a la Dirección General de Calidad Alimentaria y
producto local, la legislatura pasada desde nuestro grupo
siempre defendimos que son necesarias políticas para potenciar
el producto local y para asegurar la alimentación de los
ciudadanos de la comunidad autónoma, pero lo que vimos que
se hizo fue crear esa dirección general de soberanía alimentaria,
una dirección general que consideramos que era ideológica con
un alto cargo, pero vacío de contenido. Por eso consideramos
muy importante -vital, diría yo- el cambio de rumbo que ha
experimentado esta dirección general, que ha puesto fuerza en
la promoción del producto local, que estaba abandonada, con
una baja ejecución del presupuesto en años anteriores y con la
Mesa de soberanía alimentaria, que, tal como se ha dicho aquí
en varias ocasiones, lleva desde 2021 sin reunirse. Por eso es
fundamental la línea de ayudas que se recogen en los
presupuestos y la estrategia de promoción de producto local
que se ha anunciado. 

En cuanto a la Dirección General de Medio Natural y
Gestión Forestal, hay un incremento de partida, tal y como se
ha expuesto. Baleares dispone de una gran cantidad de espacios
naturales protegidos, que deben ser cuidados, para los que se
necesitan recursos y en los que, tal como se ha relacionado, se
ha de permitir el disfrute ordenado, con actividades sostenibles,
además de las agrícolas y ganaderas. Para ello consideramos
que el camino es la gestión y no solo la prohibición; gestión,
como la redacción de los planes de gestión y de ordenación, tal
como aquí ya se ha dicho, con una partida de unos 300.000
euros; o gestión en cuanto a impulsar la planificación y la
prevención de incendios en la gestión forestal, lo que se
reflejan con un incremento de 1,4 millones, tal como ya
anunció. 

Finalment, en cuanto al FOGAIBA hay ese incremento de
2 millones, organismo con una gran responsabilidad -ya se ha
dicho-, que gestiona las ayudas, que es el brazo ejecutor y que
para ello la agilidad y la eficacia es fundamental. No podemos
continuar con esas demoras en los cobros, evidentemente, como
se ha dicho, los payeses no pueden ser los damnificados.
Debemos recordar que el FOGAIBA estuvo el último año y
medio sin gerente, tras la jubilación del Sr, Morro, lo que no
contribuyó a su buen funcionamiento; situaciones que
consideramos que no se deben volver a producir. Entonces, se
ha hablado aquí de la importancia de los recursos humanos para
poder salida a todas estas tramitaciones, a nosotros nos gustaría
que nos explicara cómo va a mejorar esa gestión, que es la
parte importante de las ayudas respecto del personal. 

En principio, estas serían nuestras consultas, Sr. Conseller.
Muchas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Cabrera. Ara té el torn de paraula el Sr.
Conseller, per tal de respondre amb temps il·limitat. 

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Gràcies per les intervencions, de tothom, crec que són molt
interessants. Intentaré contestar el millor que pugui. Crec que
després encara els queda un altre torn, per tant, d’acord, si em
deix qualque cosa m'ho deis i continuarem. 

A veure, sí, és una manera de veure les coses, el tassó mig
ple o mig buit, Sra. Carbonero. És cert que en segons quins
departaments, si vostè només mira aquell bocinet, hi ha una
baixada, en algunes he explicat per què eren, però, clar, si vostè
no mira el que hi podem incorporar via inversions que puguin
venir de l’ITS, quan les incorpores, cada una d'aquestes que he
anat detallant, després s'incorporaran a la direcció general o a
l'àrea corresponent. Per tant, aquesta baixada que vostè veu
després d'un 5%, queda sobradament compensades amb
projectes que estam pensant finançar amb l’ITS

Per tant, la pujada global sí que és d'un 18%, és cert que si
miram una àrea aquí, però després, si li compta... ara la
Direcció General de Ramaderia que vostè m'ha dit, si després
li podem assignar els 4 milions de què hem parlat del Pla
estratègic de la ramaderia, automàticament aquesta pujada
queda totalment compensada, i aquesta davallada o aquesta
suposada davallada queda compensada amb la pujada que
puguem dir... amb els projectes que he anat anunciant al final
de la meva intervenció.

Jo del PROVILAC, és que... crec que... per ventura no em
vaig explicar bé, tot s’ha de dir, eh?, hem de pensar què és el
PROVILAC. El PROVILAC és un acord intersectorial, no és
una línia d'ajudes. Això és el primer que hem de diferenciar. És
un acord intersectorial, que s’ha repetit dues vegades, i entre
una de les mesures que té hi havia una possibilitat que s'ha
pogut executar durant dos anys d'una sèrie de línies d'ajudes
que al final es varen transformar en una aportació del Govern
i una aportació del consell insular, crec recordar que eren
0,46..., sí, 4,6 cèntims per litre de llet com a màxim. 

Aquestes dues línies d'ajuda l'any 2022 es va poder
convocar amb el... degut... dels efectes de la COVID, perquè hi
havia un marc europeu que ens ho deixava fer, i l'any 2023 es
va poder convocar, que ara crec que s’ha pagat, dins el marc
dels efectes de la guerra d’Ucraïna.

El que no podem fer és enganar el sector i dir-li: “Sí, sí, sí,
l'any que ve la treurem igual”, perquè hem de veure dins quin
marc legislatiu la traiem i en això estam fent feina ara, a veure
com i de quina manera podem mantenir uns acords
intersectorials, que pensam que són bons, que puguin tenir uns
efectes positius. 

Ja avui matí ho he dit, hi ha hagut una primera reunió amb
els representants del sector a Menorca, fa uns deu o quinze
dies, aquesta setmana crec que vaig a Menorca dijous i tenim
ja concertada una reunió, per exemple, amb la denominació
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d'origen, que és un dels altres firmants d'aquest acord
PROVILAC i anam fent les passes prèvies, tantejant, escoltant
propostes per després a la Mesa del Sector Lleter presentar una
proposta concreta que pugui anar bé a tothom. Aquestes són les
passes que estam fent.

I pressupost dins el FOGAIBA tenim capacitat per poder
assumir, com a mínim, les mateixes quantitats que s'han assumit
aquests darrers anys. Tenim capacitat de fons de romanents que
es poden destinar a aquestes actuacions. 

No sé si amb això li contest un poc el PROVILAC, i també
vull posar tranquil·litat en aquest aspecte, perquè la feina va en
aquest sentit. Reconec si m'he equivocat..., no explicant-ho bé
en el seu moment o si no ho he transmès bé, potser que sigui
culpa meva, sense cap dubte. 

En agricultura ecològica, idò, li he comentat quines són les
línies d'ajuda que tenim. Nosaltres pensam que sí que és
estratègica i se li ha de donar aquest suport. Quins són els
objectius d’agricultura ecològica? Idò molts estan emmarcats
dins les ajudes de la Unió Europea, sense cap dubte ni un, però
nosaltres fem una passa més i per això, conjuntament amb el
sector, amb l'associació de productors d'agricultura ecològica
de Mallorca, de Menorca, d'Eivissa i de Formentera, i també
amb el Consell Regulador, passam en aquesta fase d'estratègia.
Quin és l'objectiu final de l'agricultura ecològica? Idò
ajudar-los a millorar la seva comercialització, entrar en els
millors... en els mercats, donar-li aquesta promoció.

Quan parlam transversalment i parlam de plans de promoció
de producte local, naturalment també hi ha l'agricultura
ecològica aquí dins com a una manera de produir diferenciada,
que té un segment de mercats i que s’estan pagant uns preus
més cars per a aquests productes. 

Per tant, les Illes Balears... pensam i això ho enllaç un poc
amb el que m’heu  comentat de millorar la rendibilitat, aquesta
capacitat de tenir productes diferenciats, de productes d'alta
qualitat, és clar, aquí no podien produir com produeixen a
Almeria, quilòmetres quadrats i quilòmetres quadrats de plàstic
o a Castellà i Lleó, quilòmetres quadrats i quilòmetres quadrats
de cereal. Hem de cercar models que puguin generar un valor
afegit al pagès o al ramader, i pensam que la agricultura
ecològica és una d'aquestes eines, sense cap dubte ni un,
independentment que també -que també- dels beneficis
mediambientals que suposa aquest sistema de producció,
però..., perdonau-me que em repeteixi, però no farem
agricultura verda, ni negre, ni grisa ni de cap manera en
números vermells. Per tant, l'objectiu de l'agricultura ecològica
i d'altres sectors ha d'anar en aquesta dimensió. 

La Comissió del Canvi Climàtic, a veure, és una demanda
que es feia des del sector a l’anterior legislatura, jo estava a
l'altra part de les taules i també la demanava. Per ser honestos,
és una idea que surt d’Unió de Pagesos de Mallorca, i això jo
ho repetiré constantment i m’hi afegesc perquè és la veritat.
Aquesta comissió, en principi, la seva funció prevista
inicialment i per això la dotam, passarà de fer aquestes anàlisis,
aquestes anàlisis de què està passant, quins efectes ens estam
trobant. Per tant, aquí hi haurà feines d'assessorament, de
suport, d'investigació que pactem conjuntament. Hi ha coses

iniciades, eh?, no vull dir que no hi hagi res iniciat, dins
l’IRFAP, per exemple, ja hi ha estudis iniciats a cultius
llenyosos de entre el 2023 i el 2026, que estarà previst unes
inversions de 800.000 euros. S’està fent feina en el tema dels
pol·linitzadors. Sabem que els pol·linitzadors també són uns
dels principals..., les abelles, perquè ens entenguem, perquè hi
ha programes de cria i selecció d’abella autòctona, 250.000
euros. També hi ha 60.000 euros sobre nutrició de les abelles,
què els passa a les abelles a causa que fa massa calor o menys
calor, això són programes que volem executar. El Banc de
Germoplasma, la conservació del Banc de Germoplasma de les
nostres varietats locals i dels fruits que puguem tenir, tant per
part de l’IRFAP com del Jardí Botànic de Sóller, que també li
estam aportant una quantitat significativa. Crec que al Jardí
Botànic són devers 120.000 euros o 118.000, 118.000 euros
crec que són. I després, a aquest altre del Banc de
Germoplasma, 150.000 euros.

Per tant, això és un poc el que tenim previst dins la
Comissió de Canvi Climàtic, si després anam fent projectes
més seriosos, més desenvolupats, ja veurem com els finançam,
però això és una primera arrancada que fem.

Regadius. Sí, hi ha un pla de regadius, les accions que tenim
previstes dins l'any que ve són aquests 3.700.000  més el
1.100.000 que li he començat a dir, i de cara a la bassa de Sant
Lluís, i contest ja... -no sé qui m'ho ha demanat, de la bassa de
Sant Lluís-, a la bassa de Lluís en aquests moments, el projecte
està en tramitació mediambiental, l'estudi d'impacte ambiental,
que ens havia posat serioses deficiències, que les estam
solucionant, estam tancant els terrenys per poder fer aquestes
basses, i, en principi, és un projecte a dos anys, 2024, aquesta
quantitat que li he dit, i, en principi, uns 3 milions, no arriba a
3 milions més dins el 2025.

Això seria el projecte total de les inversions en regadius.
Dic en regadius, una de les coses en què estam fent feina
conjuntament amb la Conselleria de la Mar, i és el gran
problema que ens trobam amb les aigües depurades, és la
salinitat amb la qual ens estan arribant les aigües residuals a les
depuradores o surten de les depuradores i l’aigua arriba neta,
potable, amb baixa salinitat als ciutadans, però quan surt de les
clavegueres ens ve amb salinitat i hi ha diferents problemes que
hem d’analitzar permanentment i en això fem feina amb l’altra
conselleria.

S’ha parlat de l’Observatori de Preus, bé, l’Observatori de
Preus, comentar... -ho tenc per aquí apuntat- que està creat des
de l'any 2021, i ara el que fem és modificar la resolució perquè,
la veritat, s'havia reunit dues vegades a l'any 2021 i no s'havia
tornat reunir en aquest temps. Mirarem d’activar-lo. Això no és
que tengui... un tema de pressupost, és personal que es dediqui
a fer aquestes feines i que tingui uns criteris per poder donar
aquesta informació al pagès per un costat, però també a la
societat. 

Quan parlam de..., també s'ha dit si és un tema de
continuïtat, a mi no em cauen els anells, i ho he dit
públicament, que a la legislatura anterior hi va haver una certa
col·laboració -no certa, bastant col·laboració entre els
representants del sector i la mateixa conselleria. Jo estava a
l'altra part de la taula, i no em cans de dir-ho, es varen pactar
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moltes coses que s'han d'executar i s'han de fer, no seria lògic
aquí que jo ara fes una revolució i tot el que jo deia a un
moment, ara ho canviàssim, si es va aprovar la Mesa del
producte local, doncs l’hem de continuar, perquè és el lògic;
impulsarem les nostres particularitats o la nostra visió que, en
aquest cas, tal vegada està enfocada més al que parlava abans
d'enfocar més a la rendibilitat de les explotacions agràries,
doncs això seran aquests matisos que tal vegada farem.

I sí que és cert que la política europea ens marca molt, ens
marca molt, tu pots fer petits matisos, naturalment dins la
política europea hi ha seguir debatent, primer amb el ministeri
amb el qual tenim bones relacions, amb el ministre tenc bona
relació personal, i crec que ja coneix quin és la idiosincràsia de
les Balears, i seguir fent feina amb els camins que estan
començats no a l'anterior legislatura, sinó que es varen
començar el 2015, quan hi va haver els primers reconeixements
de la insularitat de les Illes, que crec que té els seus efectes. 

En el tema de promoció, he dit que hi havia una primera
partida dins la direcció general i després ampliar amb un pla de
promoció, pactat amb la Mesa de producte local, que va en
aquest sentit. Dins promoció agroalimentària, és que és tan
ampli les coses que es poden fer, això passa des de poder posar
en marxa una simple campanya publicitària de foment dels
productes locals dins els consumidors, que a nosaltres ens
interessa; passa per participar a fires internacionals o a fires
locals; passa per fer feina amb, no li vull dir en educació
ambiental, però quasi quasi, passa per fer feina amb escolars,
potenciar la línia que tenim d’escolars, que coneguin quins són
els nostres productes, perquè seran els futurs consumidors, i
això han de ser línies que s'han de mantenir; passa per poder fer
tasts de vins als municipis per donar a conèixer els nostres
productes; passa per moltes coses que s'han de fer i dissenyar
i cada una d'aquestes tendrà la seva partida pressupostària, dins
aquest marc global que he comentat abans.

A partir d'aquí, després això s'ha d'analitzar, s'ha de veure
quins impactes té i quins resultats té en la comercialització dels
diferents productes que puguem tenir.

Partim d'una proposta i la passa següent és finançar-ho amb
més doblers encara per part de l'impost de turisme sostenible.
Crec que ho heu comentat també, no sé qui ha estat que ha dit
l'execució de tot això. És cert, per un costat tendríem, amb els
mitjans que tenim fins ara, naturalment, optimització i
digitalització; dins el FOGAIBA es fa tota una feina de
reordenació, si es veuen els quaderns digitals, ve tot un sistema
que l'administrat, sí o sí, ja s'haurà de comunicar digitalment
amb l'administració. Això passarà per reorientar funcions de
personal que tenim dins la casa, per optimitzar la gestió que ens
vendrà després.

Dins els projectes ITS, jo no sé si vostès ho saben, però hi
ha la possibilitat i, de fet, s'ha executat així durant anys, la
possibilitat de contractar gent per poder fer l'execució de
segons quins projectes determinats. Això ens ho permeten els
fons ITS, són projectes d'inversió que et permeten tenir..., que
això és un tema a curt, sí, però per a segons quins projectes sí
que podem fer aquesta feina i poden tenir incorporació
d’aquesta manera.

Amb el tema de la Llei turística, bé, en principi, crec que
està previst mantenir unes obligacions de compra de producte.
No li puc dir més perquè ho du Turisme, però les primeres
informacions que jo tenc van en aquest sentit.

Que sàpiga també que amb el Govern estatal ara ens hem
hagut de barallar, fort i no et moguis, perquè hi havia una cosa
semblant amb la Llei de la Biosfera, i de cap manera de Madrid
no volien que això figuràs a la Llei de la Biosfera. Finalment,
ha passat, però ha costat molt, molt, amb la Llei d'unitat de
mercat, tenir aquests mínims de percentatges que es volien fer.
Bé, ja em va passar amb la Reserva de la Biosfera, ha passat
una cosa més reduïda del que es demanava originalment.

El producte local ja l’he contestat un poc, per on va la
dinàmica.

Dins els joves. És clar, sí, el principal per a la incorporació
dins el món agrari, joves, dones, pagesos, en general, la
principal eina és que el sector sigui rendible, que sigui atractiu.
I perquè sigui atractiu, ha de ser rendible, és bàsic, si no és
rendible potser que t’hi incorporis perquè creus que allò t’anirà
bé, però als dos, tres anys, tanques. Per tant, tot ha d'anar
vinculat a aquesta rendibilitat.

I sí, se m'ha tret el tema d'ajudes, però la rendibilitat
s’aconsegueix de diverses maneres, a les ajudes tenim dos
grans eixos: hi ha unes ajudes que són ajudes destinades a la
renda, destinades a la renda, que són ajudes que ens marca la
Unió Europea, i, per suposat, no hi renunciarem, el contrari,
demanarem que s'adaptin el màxim al nostre sector; jo ara vull
posar un exemple perquè és d’avui, l'ajuda el vacum de llet, de
l’ajuda associada que ens marca la PAC, ha passat, crec que és
de 159 euros a 204 euros, perquè ens reconeix la insularitat i,
a més, es lleva un topall que hi havia, que era que les primeres
75 vaques cobraven, però després la resta ja no cobraven. Això
és una ajuda de renda que no podem menysprear, per tant, sí,
les ajudes hi són dins la Unió Europea.

També hem de pensar per què són aquestes ajudes, les
ajudes que tenim a la renda és perquè es va decidir estar dins
un marc de lliure mercat i demanar, a la vegada, als nostres
pagesos unes condicions de producció determinades. Bé, doncs
la Unió Europea, tots els estats acordaren poder compensar els
nostres pagesos aquestes ajudes a la renda. Però després tenim
moltes altres ajudes que també comentam, que estan pensades
per a inversions, si tenim ajudes d’inversions, com són els plans
de millora, per posar un exemple, que hem dit que són uns 6
milions d’euros, això són ajudes que milloren, estan pensades
perquè el pagès pugui millorar la seva rendibilitat.

Per altra part, la rendibilitat també es millora amb el que he
dit fins ara, en explicar els plans de promoció agroalimentària,
si nosaltres tenim aquí no només el suport que puguin fer cada
una de les empreses per vendre els seus productes, però si el
Govern marca unes campanyes de fomentar el consum de
producte local, això vull pensar que també ajuda a la
rendibilitat de les explotacions agràries.

La normativa, la simplificació administrativa, per un costat;
les ajudes que arribin el més aviat possible, per suposat.

 



346 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 18 / 21 de novembre de 2023 

I també, però això no és un tema tal vegada del debat de
pressuposts, sinó que és que pensam que la Llei agrària pot
donar més oportunitats perquè els pagesos puguin fer millorar
la seva rendibilitat a diferents segments. Després ja discutirem,
i ja ho vàrem parlar l'altra vegada, que si activitat
complementària o no activitat complementària, això no es troba
dins l’objectiu dels pressuposts.

En temes de caça, sí, no hi ha res a dir, només que les
competències estan transferides als consells insulars, nosaltres
poca cosa tenim a dir en aquest aspecte.

Això són un poc les anàlisis per contribuir a aquesta millora
de la rendibilitat.

De pesca, no sé qui m’ho ha demanat, bé, després ho diré.

Del canvi climàtic he comentat ja un poc tot el que tenim en
marxa, des de quines són les propostes més el que ja fa
l’IRFAP. De capacitat d'execució ens n’anàvem amb aquesta
dinàmica, tenim possibilitat de contractar personal per executar
els projectes concrets d’ITS que puguem fer.

Omplir forats, doncs no sé què li he de dir, l’ITS, jo, com
a sector, fa anys que crec que és una bona cosa, sempre havia
defensat que hi hagués més doblers per al sector agrari i el
sector del medi natural, i ara tenim 25 milions, comparats amb
els 13 que hi havia. I sí, reconec el repte de l’ITS, però no
només de l’ITS, sinó de qualsevol pressupost, és la capacitat
d'execució, la capacitat d'execució que ha de tenir la
conselleria. I això sí que els ho reconec, nosaltres intentarem
fer feina al màxim per al tema de poder executar els
pressuposts, que els doblers es moguin, els doblers no han
d'estar dins conselleria.

A la pregunta concreta del foment de la venda directa, un
poc és repetir allò de la rendibilitat, com fomentam la venda
directa? Una, legislació i normativa clara i eficient, tant en
temes de registres sanitaris, com de llicències d'activitats que
es puguin. Dins el Pla de promoció, igual que he explicat les
altres coses, naturalment, pensam que una de les línies és el
foment de la venda directa, donar a conèixer a quins punts es
fa venda directa, perquè no el turista només, sinó els residents,
puguin acompanyar. I tal vegada dins els punts de venda directa
no només ha de ser una tenda per vendre formatge, sinó que hi
pugui haver experiències que vagin més enllà de comprar
formatge o de comprar síndries, sinó mostrar què és el que es
fa. Això, cada una de les explotacions agràries podrà agafar les
idees que ella vulgui agafar.

La degustació de productes, això està regulat actualment a
la Llei agrària, però també és un punt interessant, hem de
pensar que la degustació dels nostres productes dins les finques
crec que és un valor afegit, molt directe, però això no és tant un
tema pressupostari, sinó que sigui inclosa dins els plans de
promoció, que hi pugui haver aquestes línies. Hi ha línies
d'ajuda que puguin anar també dins això, però no tot ha de ser
dins les línies d'ajudes, per exemple, dins la línia, en aquests
moments, a l'AETIB hi ha un programa de 200.000 euros per
executar dins l'any que ve, que és un tema de fomentar venda
directa dins un pla de circularitat.

I ara sí que sortiran també unes línies d'ajuda, intentarem
que sigui abans de final d'any, destinades a les diferents
explotacions agràries, per fomentar els punts de venda directa
per comprar petites instal·lacions que puguin fer.

D’acord, aigües regenerades, sí, sí, t’ho explic, hi ha les
inversions que he anunciat que nosaltres fem com a conselleria,
però després sempre tenim una partida per poder treure ajudes
a pagesos que vulguin adaptar-se per utilitzar aigües
regenerades, són dos blocs diferents. No és que haguem de
treure una línia d'ajudes, però hi ha una partida que són ajudes,
que es pot suplementar, per a aigües regenerades, i l'altra va per
l’altre camí.

L'ajut del paisatge agrari, d’acord, bona pregunta, és una
espècie PROVILAC això, un dels problemes que tenen les
ajudes, si no estan ficades dins un marc europeu, com pugui ser
la PEPAC o puguin ser reglaments europeus, és que ens
obliguen a treure-les per minimis. Les ajudes de minimis tenen
avantatges, perquè són unes ajudes molt fàcils de treure, molt
àgils, però tenen l’inconvenient de la limitació, i en el cas del
sector agrari, s'havia pujat ara per la guerra d’Ucraïna, però ara
tornen ser 25.000 euros, en tres anys.

Hem d'estar alerta d'abusar de les ajudes de minimis, perquè
aviat s'acaben. I, per exemple, el sector lleter és un sector molt
carregat de minimis, és un sector que ja té recria de vedelles, té
diferents tipus d'ajudes que vénen d'enrere, que sistemàticament
es demanen i se mengen aquesta ajuda de minimis. La del
paisatge agrari, i això és un debat que tenim dins el sector en
aquests moments, que hem de veure com acaba, al final, sabem
qui són els beneficiaris d'aquesta ajuda del paisatge agrari, que
jo crec que és interessant, però els passa això, es mengen els
topalls que tenen, i si després un dia tu volguessis treure una
línia que realment l’has de treure per minimis, perquè no tens
opció, podria trobar-se menjada.

No vull dir que no la traguem ni que no la traguem, no em
vull comprometre, però, perquè ho entenguin, sí, d’acord, però
hem de pensar amb les argumentacions. I si aquesta línia la
podem incorporar dins les ajudes de PC, dins les ajudes
compensadores, que els beneficiaris són els mateixos i tenim
capacitat perquè aquesta ajuda de PC està vinculada al PEPAC,
al PDR, podríem fer el mateix exactament i arribar els mateixos
doblers als mateixos beneficiaris. És per estudiar, no els dic que
no, els doblers hi són, però hem de veure quina és la manera
més òptima de poder-ho gestionar.

En sancions de pesca, em diu el director, que, bé, que això
és una partida que es posa cada any i que després acaba com
acaba, no és un tema de... podríem posar 30.000 o podríem
posar... és una partida d'aquestes que... jo he estat als
ajuntaments, i també quan posàvem sancions de trànsit posaves
una partida indicativa per tenir la partida oberta per poder-hi
carregar fons. De fet, em diu que l'any passat aquesta partida ja
tenia també 15.000 euros.

La descarbonització forma part de les ajudes del FEMPA,
del fons de pesca, són aquí dins. I amb el Pacte Blau i amb tota
la resta que m'ha comentat d’aquests temes doncs hi estam
totalment d'acord, i farem feina amb aquesta dinàmica.
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La renovació del seguiment d'espècies crec que sí que està
prevista.

Li agaf la idea del que ha dit de projectes de biomassa per
finançar amb l’ITS, li donarem una alta i, com que encara som
a la fase de poder presentar idees, tal vegada sí que podem
treure qualque cosa vinculada a biomassa dins l’ITS. Ara ho
veurem quan ajustem aquestes partides que he dit abans, si n'hi
ha una de biomassa, doncs em sembla molt bona idea, perquè
forma part d'aquesta gestió forestal que, el que parlàvem, a part
de la gestió, diverses coses, que quins són els -par mi el Sr.
Castells m’ho demanava- quins són els objectius.

Miri, millorar l'ús públic, amb la millora que he comentat
abans de renovació dels centres d'interpretació, que són els
punts essencials on pots donar a conèixer tot l’espai, la gent no
pot visitar tots l’espai natural, però els centres d'interpretació
crec que són vitals. I aquí sí que crec que falta una remodelació
quasi quasi de tots i construir, o realitzar, executar els que no
tenim. Per exemple, a Es Trenc, al parc natural d’Es Trenc no
n’hi ha en aquests moments. Jo ja conec el de S'Albufera d'Es
Grau i també el de S'Albufera de Mallorca, i crec que
necessiten renovació dels espais expositius; no pot ser que
tenguem coses fetes fa 20 anys que ja no estan dins les
dinàmiques avui interpretatives, ni transmeten els missatges que
potser fa 20 anys eren els que s'havien de transmetre.

Altres objectius dins els espais naturals. Crec que s'han de
compatibilitzar els drets dels propietaris amb els d'ús públic, i
per això són els PRUG, per clarificar aquestes relacions que hi
ha d'haver.

Tenim en marxa idees com puguin ser el desenvolupament,
això tal vegada no és dels espais naturals en concret, però sí
dins la gestió forestal, dels vedats a productes silvestres i
refugis i d'altres productes, refugis d'excursionisme que es
puguin fer també dins finques privades. Això no és tant un tema
pressupostari, sinó un tema normatiu que pot anar amb aquesta
dinàmica 

També se m'ha demanat per la posidònia. Bé, de la
posidònia el problema que ens hem trobat és que, i ho vàrem
anunciar, i no n’he tornat fer bandera, però ja que ho demanen
ho tornaré dir, que més del 50% de les actes no es varen
tramitar per falta de gestió d'expedients sancionadors. En això
ara hi posam remei, s'ha incorporat nou personal al
Departament d’Instrucció d’Expedients i intentam dur els
expedients al dia. En això jo crec que, al final, no hi ha tantes
sancions com ens pensam, però si n'hi ha poques i, a més, no es
tramiten, doncs mal assumpte, és un poc el que li volia dir.

El fons de posidònia no és un ITS, em diuen que és un fons
europeu que va en aquest sentit.

Sí, és clar, jo no li vull tornar llegir totes les línies
estratègiques que vaig explicar l'altra vegada, però sí que li puc
passar tot el que vaig contar, i sí que tal vegada entendrà un poc
quines són les filosofies de feina, crec que ja hi ha qualque cosa
que ja li he explicat ara per on pensam anar.

I no sé si tenc qualque cosa més, si m'he deixat qualque
cosa més m’ho... Sí, després m'han comentat també els

objectius del Pla estratègic de la ramaderia -ja no sé ni qui ha
estat, perquè he anat apuntant- dins el Pla estratègic de la
ramaderia, millorar la producció, la viabilitat i la sostenibilitat;
fer feina en transformació i comercialització; tenir la
transparència en la cadena de valor; formació, és important la
formació dins el sector, això no ho tret abans, però sí que hi ha
les partides corresponents; simplificació administrativa, que ho
he dit; racionalització de la política d'ajudes, quan parlam de
racionalització parl d'aquestes coses, potser no hem de tenir tres
línies d'ajuda que facin el mateix, les podem fusionar en una i
quan jo parl d'ajudes estructurals, una vegada que estigui
fusionada i estigui dins un paraigües de normativa europea es
converteix en estructural, i aquesta sí que ja la tenim coberta,
i no hem de pensar coses permanentment. 

I això és un poc..., crec que sí que ja ho he dit pràcticament
tot. No sé si hi ha qualque altre...

Bé, de cooperatives també, no sé qui m'ha demanat, sí, del
foment de cooperatives tenim 1 milió d'euros en dos anys, per
fomentar l'estructura i la integració de cooperatives, a part
d’una pujada significativa. I això també és important i tal
vegada ha passat un poc desapercebut, nosaltres pensam que el
sector, els representants del sector han d'estar enfortits, han de
ser entitats que compleixin la seva funció, com fan a molts llocs
d'altres comunitats autònomes, i han de donar els serveis als
seus associats. Els socis de les cooperatives, les cooperatives
no han de ser només un punts on es vagi a comprar i vendre,
sinó que han de poder donar uns serveis als seus associats, i
crec que, inicialment, i més amb aquesta nova PAC, més que
mai, se les ha de dotar de mitjans i incrementar les ajudes per
fer aquestes funcions que comentàvem també.

Com executarà tot això? Doncs, hi ha coses que pensam que
el sector pot fer i s'ha d'atrevir a fer-ho, i tenen la capacitat,
però han de tenir el suport pressupostari de la nostra conselleria
perquè puguin assumir aquests reptes, perquè al final redundarà
en benefici de tots.

No sé si m'he deixat res, però vaja, prendré nota, si m’ho
dieu... Disculpau si falta qualque cosa, però us contestaré ara al
final.

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Simonet. En el torn de rèplica, té la paraula el
Grup Socialista, Sra. Carbonero, per un temps màxim de cinc
minuts.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Moltes gràcies, presidenta. Gràcies, conseller, per les
respostes, quasi totes contestades, algunes no.

Li he de dir que en el tema del pressupost que fa referència
a l’ITS, que complementaria el percentatge; li he de dir que de
l’ITS fa anys que s’estan fent projectes, la comparativa ha de
ser pressupost per pressupost. I la baixada és evident, si vostè
fa una taula, fa els percentatges i li surt en negatiu. És una
realitat clara i objectiva, perquè el tema dels projectes ITS, ens

 



348 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 18 / 21 de novembre de 2023 

hauria d'explicar què són els 25 milions d'euros aquests, perquè
ens ha dit pla de promoció agroalimentària, 1,5 milions o1,9
milions, 1,5 milions de pla de lluita del banyarriquer, 2,5. Per
una altra banda, no em sumen els 25, vull dir, estaria bé que ens
digués quins són aquests 25 milions d’ITS que té prevists o
només són powerpoints que té, de moment. 

(Se sent de fons el Sr. Conseller de manera inintel·ligible)

No ens ho ha dit, estaria bé, no ens ha dit la relació de les
ITS, les relacions amb el total del pressupost, tot el pressupost. 

Bé, a mi no em suma. Ara he repassat els apunts i no em
suma. Bé, si de cas ja després recuperaré l'acta de la sessió.

Pel que fa referència als fons europeus, que ha fet un
comentari, hi ha els mecanismes de recuperació i resiliència
que hi ha dos projectes, el de gestió de Reserva de la Biosfera
i, per altra banda, hi ha el de conservació de la biodiversitat
marina. Aquests es mantenen i m’enganx a aquest darrer per
comentar el tema de reserves marines i la posidònia, perquè el
tema de canvi climàtic ..., a nosaltres inicialment, quan hi va
haver la reestructuració del Govern, ens va preocupar molt el
tema que desaparegués la Conselleria de Medi Ambient. Vostè,
a la seva compareixença, va dir que bé, que la incorporava dins
la d'Agricultura i Pesca perquè consideràvem que hi podia
haver sinergies en positiu. Nosaltres el que veim és que hi ha
una visió molt mercantilista, li han dit altres altres companys
d'altres grups parlamentaris a veure quina és la idea general, a
part del que puguin ser ajudes del sector agrari i ramader i
pesquer, però jo li demanaria a veure quina és la filosofia,
aquestes sinergies positives que veu com a conseller, per
l'agrupació del que és la part d'agricultura, ramaderia i pesca
amb el que és la gestió del medi natural. Perquè, ara per
exemple, en espais naturals ralla vostè de gestió del PORN, del
PRUG, que no hi ha documents, que redactarà tots els
documents de gestió, bé, els espais naturals no són només
gestió, tampoc. 

Jo li deman, concretament, mantindrà les reserves marines,
també les ampliarà, ampliarà més espais naturals? Tota aquesta
part de gestió de medi natural ens preocupa bastant. I bé, vostè
crec que ho ha dit, ho ha manifestat, que la idea no és
augmentar, ho va dir l'altre dia a una entrevista en el diari
també és el seu director general, voldria que ens ratifiqués
aquesta intencionalitat. I bé, consideram que aquesta part de
gestió del canvi climàtic, perquè, com bé sap, el canvi climàtic
no és només els efectes en si del canvi climàtic, sinó que hi ha
un altra pota que és la biodiversitat, i la biodiversitat és bàsica,
mantenir la biodiversitat, tant en els espais terrestres en espais
marins. Per tant, vostè ha dit que el Pacte blau sí, però bé, si no
pensa augmentar les zones, les reserves marines o tal vegada
pensa que n'hi ha alguna que no és necessària i la pensa
eliminar, no sé si és contradictori.

Però bé, en concret, a veure quines són aquestes sinergies
positives i quina és la idea global d'agrupar aquestes dues
conselleries.

Després, li faré una pregunta també de circularitat i
sostenibilitat al sector agrari, a veure quina partida hi té
prevista, circularitat i sostenibilitat en el sector agrari ...

LA SRA. PRESIDENTA:

Ha d’anar acabant, Sra. Diputada.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Ja ha acabat el temps? I refent al sector lacti no ens ha
acabat de concretar, d’Agama no ens ha dit referent a la crisi.
I respecte del tema de PROVILAC, efectivament, vostè ho ha
dit, és un acord intersectorial, i consideram que, bé, que havia
de ser dins aquest acord sectorial i dins la mesa de diàleg on es
plantegessin aquests possibles canvis que vostè que vostè ha
anunciat.

I res més, si ja se m’ha acabat el temps, esperaré les
respostes. Moltes gràcies, conseller. Gracias, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carbonero. Pel Grup Parlamentari VOX, té la
paraula la Sra. Verdú.

LA SRA. VERDÚ I TORRES: 

Gràcies, presidenta. Sr. Conseller, nosaltres no tenim molt
més que afegir al que hem dit, continuarem estudiant els
pressuposts, i no descartam fer qualque tipus d'esmena
constructiva. Nosaltres anirem presentat les nostres propostes,
dins les propostes incloses en el nostre pacte i vetllarem pel seu
compliment, i, per tant, li desitjam una bona feina en benefici
de tots els ciutadans.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Verdú. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula el Sr. Rosa, per un temps màxim de cinc
minuts. 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Conseller, vostè ha
dit que alguna de les qüestions que li havíem demanat no eren
pressupostàries, però convendrà amb mi que avui, més enllà de
venir a presentar el seu pressupost o el pressupost de la seva
secció pressupostària per a l'any 2024, el que ve a presentar, en
certa manera, és la seva acció de govern durant l'any 2024, vull
dir, una cosa s’ha d’entendre lligada ... o jo almanco l'entenc
intrínsecament lligada amb l'altra. És ver que hi ha qüestions
que escapen de la quantitat pressupostada de recursos, ja siguin
ingressos o despeses, però del que venim a parlar avui és de
quina serà l’acció de la Conselleria d'Agricultura i Medi
Natural per a l'any que ve. 

En termes generals, crec que ha donat resposta a bastants
qüestions i ja vagi per dit que li ho agraesc, perquè ja ha fet
bastant més que molts dels seus companys, almanco jo, que
m’ha tocat assistir a quatre compareixences, crec que és, amb
diferència, qui més respostes ha donat. Per tant, crec que, com
a mínim, denota que té un coneixement del sector millor o més
elevat que molts dels seus companys. 

 



HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 18 / 21 de novembre de 2023 349

A mi m'agradaria demanar-li de forma suplementària al que
ja li he demanat, és sobre unes mesures que ja es varen
plantejar la passada legislatura per part de la Direcció General
d'Agricultura, va ser, precisament, la introducció de
compensacions agrícoles a les instal·lacions d'energies
renovables que es fan a les Illes Balears, m'agradaria que
pogués fer una valoració respecte de quin grau de compliment,
de quin tipus de seguiment pensa fer al llarg de l'any que ve,
pot ser una de les vies per facilitar l'accés a nous agricultors o
ramaders a l’activitat o per millorar la rendibilitat d'algunes
explotacions. M'agradaria que pogués fer-ne una valoració, si
té previst augmentar el seguiment que se’n fa, etc.

Alhora, la darrera vegada que va comparèixer en comissió
va plantejar que en matèria d'accés a la terra li preocupava a
vostè i que veia que era un dels problemes, però que estava
pendent d'un grup de treball amb el ministeri, és ver que el
ministeri s’acaba de constituir -s'han nomenat avui els
ministres-, no sé si el grup de treball ha continuat funcionat
encara que estigués en funcions, no sé fins a quin punt era un
grup de treball tècnic o no, però entenc que, més enllà que és
desitjable que les polítiques que es fan a nivell estatal i
autonòmic vagin de la mà o més almanco siguin concordants,
entenc que, en certa manera, no podem esperar per a sempre el
que el ministeri ..., no sé, vull dir, no sé si té vostè un calendari,
si ens pot dir “a partir una certa data si no han conclòs el
ministeri, nosaltres impulsarem polítiques en aquesta mesura”,
més que res, perquè crec que seria interessant.

Tema d’ajudes al manteniment del paisatge, a mi m’ és un
poc indiferent si les ajudes es tramiten d'una manera o altra, si
són de minimis o no, el que sí que li deman és que cerquin la
manera de vehicular-ho. és a dir, nosaltres vàrem presentar una
PNL perquè ens preocupava aquesta matèria i, per tant, no era
tan específicament una via o l’altra.

En matèria de pesca li he demanat no tant per les multes,
perquè si recapten 15.000 euros o en recapten 150.000
m'importa relativament poc, sinó que li he demanat més aviat
si té previst intensificar la lluita contra la pesca recreativa
il·legal, o de quina manera, si pensen augmentar el personal
que dediquen a aquestes qüestions, si pensen fer-ne una
prioritat, i sé que és una qüestió relativament controvertida i
que tendrà una certa oposició, però jo també li he dit que crec
que ens hem de comprometre els grups polítics a fer una
oposició seriosa i no fer-li oposició sobre aquesta qüestió,
perquè crec que és un interès de tots. De fet, és una de les
mesures que conté el Pacte Blau al qual vostè s'ha referit que
pensen complir i, de fet, una de les mesures que planteja és
garantir la pesca sostenible i acabar amb el furtivisme.

Per tant, jo li deman de quina manera pensa contribuir-hi al
llarg de l'any 2024.

Una segona mesura són els santuaris marins, jo li he
demanat si té previst iniciar tràmits per impulsar projectes
d’aquest tipus o contactes amb el ministeri, i més enllà que ja
sabem que sembla ser que, per fi tendrem una reserva de
Tramuntana, reserva marina de Tramuntana, més enllà d'això,
si té previst impulsar santuaris marins dins el marc de les seves
competències.

I respecte del personal ITS, jo li faria una reflexió, em
sembla estupend que prevegin projectes d’inversió, però veig
les mancances que hi veig a tot plegat, els projectes d'inversió,
en termes generals, són llocs base de l'administració que tenen
dificultats per ser coberts, que tenen una tramitació, encara que
sigui més àgil que una modificació de l’RLT, en termes
generals és prou agreujada i, per tant, a mi, és clar, em genera
dubtes de si els projectes ITS que vostè ha esmentat tenen una
vocació d’executar-se tots al cent per cent a l'any 2024, perquè,
en cas de ser així, veig difícil que ho pugui fer amb aquest
personal.

I ja acab amb això. Moltíssimes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Ara té la paraula el Grup Parlamentari
Mixt, Sr. Castells, per un temps màxim de cinc minuts. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. No intervindré, només
agrair al conseller les seves respostes i continuarem fent feina
amb aquest pressupost.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Castells. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula la Sra. Cabrera.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sra. Presidenta. De la intervención anterior me ha
quedado una pregunta en el tintero respecto a de qué manera se
traduce las líneas de ayuda y los esfuerzos para incrementar la
participación en la incorporación de la mujer en el sector
agroalimentario. Sabemos que todo esto está incorporado en los
planes de la PAC y demás, pero sí que nos gustaría que nos
hiciera una pequeña explicación.

A mí tampoco me queda mucho más, gracias por las
respuestas.

Simplemente celebrar esta dinámica realista de la
conselleria y del presupuesto que nos ha expuesto, optimizando
los recursos y poniendo la gestión como una cosa importante.

Y querríamos hacer un comentario a la Sra. Carbonero,
respecto al tema de los espacios naturales. Nosotros
consideramos que este presupuesto sigue defendiendo la
gestión de los espacios naturales, tal y como se ha expuesto, lo
que consideramos que no se debe hacer es la prohibición, la
venta de humo, gobernar a golpe de BOIB, con normativa que,
luego, a lo mejor nadie hace cumplir, como se ha visto, que ni
siquiera en cuanto a todas las tramitaciones de los expedientes
sancionadores, en ocho años el 75% les han caducado.

Por tanto, nosotros consideramos que lo que no puede ser
es que se trasladen peticiones a efectos de qué va a pasar con
espacios naturales, qué va a pasar con los espacios marinos, y
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no se haya hecho nada con los corredores verdes o con los
planes de gestión, como ya se ha dicho por parte del conseller,
que se han recogido en este presupuesto.

Simplemente recordarle que el Sr. Sánchez tampoco
dispone de un ministerio de medio ambiente.

A este respecto, simplemente agradecer...

(Remor de veus)

..., agradecer, agradecer al conseller lo didáctico, lo prolijo y lo
claro de su exposición, y lógicamente, nada, mucho éxito.

Muchas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Cabrera. Per a la contrarèplica té la paraula
el Sr. Conseller d'Agricultura, Pesca i Medi Ambient, el Sr.
Simonet.

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Moltes gràcies. Sinergies, bé, prop del 50% del territori de
terra de Balears té una figura o una altra d'espai de protecció,
bé sigui un parc, bé sigui Xarxa Natura, una ZEPA, un LIC,
dins aquests espais no hi ha només biodiversitat aquí, sinó que
dins els mateixos espais conviuen els elements de biodiversitat,
com vostè ha dit, naturals, perquè ens entenguem, amb un
llenguatge més col·loquial, però també hi ha activitat agrària,
activitat humana, activitat de ramaderia, activitat forestal; per
tant, la sinergia és aquí, la sinergia és que si tot això està
gestionat sota una mateixa autoritat, tu pots dissenyar millor
aquests plans de gestió que s'han de fer aquí dins, pots marcar
millor com s'han de senyalitzar els espais; pots fer unes normes
més clares amb els diferents usos que es puguin fer i cercar
major compatibilitat; pots dissenyar millor les ajudes que vagin
dins aquests territoris.

Quan jo parl de sinergies parl d'aquests dinàmiques,
breument, podríem entrar després en el detall de cada una
d'elles de com es troben. Naturalment, sempre hi ha d'haver un
nivell
de què no se’n vagi tot cap a un costat i se'n vagi cap a l'altre,
el fet que jo pens que estigui tot dins el mateix paraigües i a la
mateixa es pugui seure el director general d'Agricultura i
Ramaderia amb la directora d'Espais Naturals, amb els tècnics
d'un costat i els tècnics de l'altre, poden arribar més bé a
gestionar aquests espais. De fet, la novetat que Agricultura i
Medi Natural estigui plegat, no és d'aquesta conselleria, ja hi ha
estat diverses vegades a la història de la democràcia de les
Balears.

Dit això, ampliació d'espais naturals. No, ja us vaig dir que
no, primer volem tenir..., ja ho vaig dir una vegada, m’hi
reafirm, no està prevista l’ampliació d’espais naturals com a
tals, sí que després parlaré de les reserves, però sí el que està
previst és l'increment de compra de finques públiques, compres
perquè passin a ser públiques. De fet, es va aprovar també una
PNL fa poc, no només dins aquests espais naturals, sinó també

com a àrees recreatives, per no centralitzar-les totes dins la
Serra de Tramuntana, que puguem fer una xarxa d’espais
recreatius i diversificar, no fer una massificació dins la Serra,
de fet, es va aprovar una PNL que crec que els únics que hi
varen votar en contra varen ser vosaltres, no conec el motiu
perquè no ho vaig seguir, però par mi tothom va votar a favor
d’aquest tema.

En el tema d'increment de reserves marines, celebram que
el Govern de Madrid, finalment, hagi anunciat la Reserva de
Tramuntana, crec que és una demanda històrica que aquesta
conselleria ja havia demanat per carta. Crec que va ser una
petició de Vicenç, crec que va anar per aquí, per tant, agrair-li,
no em cauen i no em preocupa gens agrair-li, això són aigües
exteriors. Ara haurem d'articular amb el ministeri a veure el
control d'aquestes reserves marines, però també he de dir-los
que, per carta, dins aquesta legislatura, també s'ha demanat la
del nord d'Eivissa i la de baix fons. Vull dir que n'hi ha dues,
però són aigües exteriors, perquè les aigües interiors ja estan
molt copades i ja depèn l’ampliació d'aquest tipus de reserves
que puguin anar en aquest sentit.

Per tant, això crec que contesta les preguntes d'aquests
increments i millorar més la gestió d'aquests espais.

Naturalment, sí a la pregunta d’intensificar els controls de
pesca il·legal, sense cap dubte ni un. També he de dir que,
percentualment, hi ha més reserves marines a Balears que quasi
quasi a tota la resta d'Espanya, perquè això és una política que
hi seguim apostant, però les reserves marines han de pensar que
són reserves de pesca, bàsicament, no tant de posidònia, sinó
com reserves de pesca. I això enganxa un poc amb la funció de
la direcció general a l’hora de demanar..., si nosaltres tenim
unes reserves de pesca, les gestionam, els pescadors se’n veuen
beneficiats, l'esforç pesquer està totalment controlat, això han
de ser missatges que després nosaltres, en base a aquests
estudis que vol fer la Direcció General de Pesca, de saber què
passa, de l'esforç pesquer, estudis científics reals, ens permetin
tal vegada demanar increment de quota de pesca, perquè ho
fem bé, perquè hi ha capacitat.

Això forma part un poc del tot. Si els pescadors no poden
pescar i no poden vendre el seu peix, simplement
desapareixeran, perquè no arribaran als mínims de rendibilitat.
I això també enganxa amb rendibilitat.

Sí que potser jo m'exprés d'una forma un poc mercantilista,
però voldria que veiessin que darrera, aquest mercantilisme de
què parlam està basat en una sostenibilitat ambiental i una
sostenibilitat de l'activitat, no parl d’omplir Mallorca
d’hivernacles, no parlam d’això, ni de fomentar la pesca
d’arrossegament massivament, parlam de maneres, de models
que es puguin adaptar a les nostres illes i aconsegueixin aquesta
rendibilitat, igual que he explicat de l’agricultura ecològica.
Però és que si no hi ha la rendibilitat, ens caurà tota la resta, i
estic d'acord que no han de ser únicament i exclusivament
ajudes i ajudes i ajudes, perquè no és el model, les ajudes han
de tenir un sentit, un significat i un recorregut. 

El tema de les dones, breument, la incorporació de les
dones sí que ens permeten, però això ja és un nivell de gestió
diària, és que totes les convocatòries d'ajudes sempre tenen una
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priorització, més punts o major nivell d'ajuda si el beneficiari
final és una dona o una dona, fins i tot, forma part del consell
d'administració d'una societat o d’una cooperativa que ha de
rebre ajuda. Aquestes són les línies bàsiques a les quals podem
intervenir realment. Però torn una passa enrere, si aquí hi
hagués una activitat que fos totalment rendible, segur que hi
hauria més dones que s'hi incorporarien i més joves que s’hi
incorporarien. Jo crec que la principal política no només és
aquesta de fer aquestes accions a tots els nivells -a tots els
nivells- per millorar aquesta rendibilitat, i aquesta és la funció
del pressupost. No li torn llegir les quantitats, perquè crec que
ho he dit, si mirar l’acta, les trobarà, per ventura n'he deixada
qualcuna, però ara no record quina ha estat. Encantat de tornar-
les-hi a dir.

Repetesc, aquests són els projectes amb els qual fem feina,
alguns sí que ..., vull dir el debat, sí que tal vegada avui encara
són un PowerPoint, però n'hi ha d'altres que sí que ja estan molt
definides i molt avançades.

I crec que no em deix res, no ho sé, ... em deix qualque
cosa?

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Conseller.

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Perdoni. I naturalment si tenen qualque proposta concreta
o qualque idea que em vulguin traslladar, el meu equip i jo som
a la vostra disposició, i direm, mira, potser una idea per
demanar, com el Sr. Rosa m’ha tret la idea de la biomassa, tal
vegada és una idea amb la qual podem fer feina.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Simonet. Una vegada acabat el debat, volem
tornar agrair la seva presència en aquesta comissió i la de tot el
seu equip, crec que han vengut tots formalment, és de la
conselleria que més n’han vengut, això vol dir que li estan
donant suport. No?, un bon equip.

Una vegada acabat el debat i sense més assumptes a tractar,
s'aixeca la sessió.
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